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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE ORDINARI DE 25 D’ABRIL DE 2022 
 
Identificació de la sessió: PLE2022/2 
 
Número: 2 
Caràcter: ordinari 
Data: 25/04/2022 
Horari: 08:30 a les 12:15 h 
Lloc: Sala de sessions 
 
 

 

Persones assistents: 
 
PONS MONSERRAT MARIA DE CONSOLACIÓN, batlessa (PP) 
AGUILÓ MARTINEZ JOAN GASPAR, regidor (PP) 
XAMENA BORDOY BÁRBARA, regidora (PP) 
ROSSELLÓ RIGO MARIA FRANCISCA, regidora (PP) 
MATAS BLANCH ANTONI, regidor (PP) 
NADAL CLAR MATEO, regidor (PP) 
BATLE GALLARDO RAFAEL, regidor (PP) 
VIDAL SERVERA FRANCISCA MARGARITA, regidora (PP) 
VICENS SCHLUHE RICARDA MARGARITA, regidora (PP) 
MONSERRAT BENNASAR MARIA, regidora (PP) 
AMENGUAL BONET JAUME, regidor (SUMA) 
RIGO CABOT BÀRBARA CONCEPCIÓ, regidora (SUMA) 
RIGO ROSSELLO MIQUEL, regidor (SUMA) 
SUAU SBERT ANTÒNIA, regidora (SUMA) 
DEL RIO CLAR MANUEL, regidor (SUMA) 
BOTIA CASAS MARIA DOLORES, regidora (PSIB-PSOE) 
OREJA ESCRIBANO MARIA VEGA, regidora (PSIB-PSOE) 
 
BONET VIDAL AINA MARIA, interventora 
MASCARÓ LLINÁS GUILLERMO, secretari accidental 
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Hi ha quòrum legal 
 
 

Ordre del dia 
 
 
A. Part resolutiva 
 
Donar compte del canvi de portaveu del Grup mixt (PSIB-PSOE) 
Aprovació de l’acta de la sessió de data 28.02.2022 
 
1. Propostes 
1.1. Secretaria general 
1.1.1. Proposta per a la ratificació del Pla de mesures antifrau de l’Ajuntament de 
Santanyí 
1.1.2. Moció per demanar una millora de la dotació dels serveis socials (SUMA) 
1.1.3. Moció per al compliment dels acords en matèria d’ordenances municipals 
(SUMA) 
1.1.4. Moció per revisar el nomenclàtor del municipi de Santanyí (SUMA) 
1.1.5. Moción relativa al futuro aparcamiento de Caló des Moro (PSIB-PSOE) 
1.1.6 Moció relativa a la invasió d’Ucraïna per part de Vladimir Putin (PSIB-PSOE) 
1.1.7 Moció per exigir al Govern d’Espanya una baixada d’impostos de l’energia 
(PP) 
1.1.8 Moció de mesures urgents per a les famílies i empreses de les Illes Balears 
davant els efectes de la inflació i la invasió d’Ucraïna (PP) 
1.1.9 Moció per fomentar l’envelliment actiu (PP) 
1.1.10 Moció per a la lluita contra la soledat no desitjada de la gent gran (PP) 
 
1.2. Economia hisenda i pressupost. 
1.2.1. MC 04/2022 modificació de les Bases d’execució despesa pluriennal escola 
Blai Bonet 
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1.2.2. Informe resum control intern 2021 
1.2.3. Proposta d’acord d’aprovació de l’expedient núm. 5 de modificació de crèdits 
en el pressupost de l’Ajuntament de Santanyí de 2022 (CEXT 02-2022/SUPL 02-2022) 
 
 
1.3. Contractació 
1.3.1. Proposta d’acord d’aprovació pel ple de l’Ajuntament de Santanyí de la 
modificació del contracte de recollida i transport de residus urbans del municipi 
de Santanyí corresponent al reforç de la recollida selectiva en temporada alta des 
de l’1 de maig fins el 31 d’octubre de 2022 
1.3.2. Proposta d’urgència per elevar al Ple de l’Ajuntament de Santanyí de 
convalidació de l’acord de la Junta de Govern Local de data 17 de febrer de 2022, 
d’inici de l’expedient de contractació de les obres d’ampliació del CEIP Blai Bonet, 
i delegació en la Junta de Govern Local per dur a terme la tramitació, aprovació de 
l’expedient, adjudicació, formalització i resolució del procediment d’adjudicació 
 
1.3.3.Proposta d’urgència per a l’aprovació provisional pel Ple de l’Ajuntament de 
Santanyí de la revisió de tarifes del servei públic de taxi presentada per 
l’Associació de taxis i radiotaxis de Cala d’Or – Santanyí, del municipi de Santanyí 

 
 
1.4. Urbanisme 
1.4.1. Proposta d’acord per a l’aprovació de la documentació per esmenar 
deficiències en la fase d’aprovació definitiva de la modificació puntual núm. 92 de 
les normes subsidiàries relativa a la classificació d’un sector urbanitzable 
directament ordenat d’aparcaments, espai lliure i infraestructures públiques i 
espai lliure privat a Cala Llombards. 
 
 
B. Part de control 
 
1. Donar compte dels acords de la Junta de Govern Local i de les resolucions de 
Batlia. 
 
2. Precs i peguntes 
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El secretari informa que el programa de gestió de les actes (Simplifica) no deixa canviar les 
propostes que varen anar a dictamen a la Comissió Informativa. Per això, no s’han enviat de 
nou les mocions i propostes, ja que la Comissió Informativa només dictamina, no modifica 
res. Haurien de ser els diferents grups polítics que haurien de presentar les mocions 
modificades, si ho troben necessari, abans de la convocatòria del ple. En tot cas, està tot 
recollit a l‘acta de la comissió informativa.  
 
Informa també de dues propostes d’urgència que estan fora de l’ordre del dia ja que 
varen entrar posteriorment a la convocatòria del ple, de les quals se n’haurà de votar la 
urgència. 
 
 
A. Part resolutiva  
 

Donar compte del canvi de portaveu del Grup mixt (PSIB-PSOE) 

Es dóna compte del següent: 

Atès l’escrit presentat al Registre General d’aquest Ajuntament el passat dia 7/4/2022, 
subscrit per les dues regidores del PSIB-PSOE, en el que es demana el canvi de 
portaveu actual, María Dolores Botia Casas, per María Vega Oreja Escribano. 

I en compliment del Reglament Orgànic de l’Ajuntament de Santanyí. 

El secretari accidental dóna compte del canvi de portaveu del Grup mixt (PSIB-PSOE), 
que a partir d’ara serà la regidora María Vega Oreja Escribano. 
 
La batlessa vol donar les gràcies a la portaveu que hi ha hagut fins ara, que s’ha 
preocupat pel dia a dia de l’Ajuntament. I espera que Vega mantengui la mateixa línia. 
 
Aprovació de l’acta de la sessió del Ple de data 28.02.2022 
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S’aprova per dotze vots a favor (PP i PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA) l’acta de la 
sessió ordinària del Ple de vint-i-vuit de febrer de dos mil vint-i-dos. 

Vega Oreja exposa que a l’acta anterior no hi consta que varen demanar la paraula i que 
se’ls va denegar al punt 1.1.2. sobre el nomenclàtor. 

La batlessa manifesta que han de parlar els portaveus a les sessions plenàries. Que es pot 
delegar però que en aquest cas ja havien fet una intervenció. 

Oreja Vega demana que consti en acta la seva discrepància. 

1. Propostes 

1.1. Secretaria general 

1.1.1. Proposta per a la ratificació del Pla de mesures antifrau de l’Ajuntament de 
Santanyí 

1. El Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència (PRTR) és l'instrument que ha aprovat 
el Govern d'Espanya per al desenvolupament dels fons europeus de recuperació 
NextGeneration EU en el marc del Mecanisme per a la Recuperació i la Resiliència (MRR), 
establert a través del Reglament (UE) 2021/241 del Parlament Europeu i del Consell, de 12 
de febrer de 2021, la finalitat del qual és recolzar la inversió i les reformes en els Estats 
Membres per aconseguir una recuperació sostenible i resilient, al mateix temps que es 
promouen les prioritats ecològiques i digitals de la UE. 

2. A l’efecte de desenvolupar les iniciatives plantejades en el PRTR, s'ha aprovat l'Ordre 
HFP/1030/2021, de 29 de setembre, per la qual es configura el sistema de gestió del Pla de 
Recuperació, Transformació i Resiliència. 

3. L'article 6 de l’esmentada Ordre estableix l'obligació de què tota entitat, decisora o 
executora, que participi en l'execució de les mesures del PRTR disposi d'un «Pla de mesures 
antifrau» amb la finalitat de garantir i declarar que els fons corresponents s'han utilitzat de 
conformitat amb les normes aplicables, en particular, pel que fa a la prevenció, detecció i 
correcció del frau, la corrupció i els conflictes d'interessos. 

4. Per decret de batlia de 4 de març es va iniciar l’expedient per a l’aprovació del Pla de 
Mesures Antifrau de l’Ajuntament de Santanyí. 

5. Per decret de batlia de data 15 de març de 2022 es varen nomenar els membres del 
Comitè Antifrau de l’Ajuntament. El passat dia 17 de març, en una primera reunió, el Comitè 
va quedar formalment constituït, es va acordar el règim de reunions i funcionament, es va 
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realitzar l’avaluació del risc i es va acordar redactar una proposta de Pla de Mesures 
Antifrau de l’Ajuntament de Santanyí. 

6. En data 22 de març, en una nova reunió, el Comitè Antifrau va aprovar una proposta de 
Pla de Mesures Antifrau, que inclou una sèrie de mesures i procediments estructurats 
entorn dels quatre elements clau del cicle de lluita contra el frau: prevenció, detecció, 
correcció i persecució, a la vista de l'avaluació del risc de frau realitzada a la sessió anterior. 
Aquesta proposta també inclou una declaració institucional contra el frau, un codi ètic de 
conducta, uns indicadors anomenats banderes vermelles de lluita contra el frau i  un model 
de declaració d’absència de conflicte d’interessos. Així mateix, es va acordar informar de la 
proposta de Pla de mesures antifrau a la Junta de Govern Local del dia 24 de març; elevar la 
proposta de Pla a la Batlia per a la seva aprovació i posterior publicació; donar compte a la 
seva aprovació a la primera sessió del Ple de la Corporació i remetre el Pla de mesures 
antifrau de l’Ajuntament de Santanyí al Servicio Nacional de CoordinaciónAntifraude. 

7. En data 24 de març de 2022, el Secretari de l’Ajuntament, segons el que havia acordat el 
Comitè Antifrau, va informar als membres de la Junta de Govern Local de la proposta de Pla 
de Mesures Antifrau. 

8. En data 1 d’abril actual, la Batlia per decret va aprovar el Pla de Mesures Antifrau i va 
ordenar la seva publicació a la Seu Electrònica de l’Ajuntament, la seva remissió al Servei 
Nacional de Coordinació Antifrau (SNCA) i donar compte al Ple per a la seva ratificació. 

Per tot el que s’ha exposat, es proposa l’adopció del següent acord,: 

Ratificar el Pla de Mesures Antifrau de l’Ajuntament de Santanyí que es va aprovar per 
decret de batlia de data 1 d’abril de 2022. 

Jaume Amengual manifesta que votaran a favor perquè es ben necessari la seva aplicació i 
que esperen que efectivament s’apliqui i no quedi dins un calaix.  

La batlessa manifesta que aquest Ajuntament és un dels pioners amb dur a aprovació 
aquest pla antifrau i que no hem volgut que hi participés cap polític, ja que consideram que 
és una eina tècnica. Només la regidora d’hisenda i de contractació participarà com a 
convidada però sense veu ni vot.  

La proposta s’aprova per unanimitat (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 2). 
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1.1.2. Moció per demanar una millora de la dotació dels serveis socials (SUMA) 

Atesa la falta de previsió que aquest equip de govern ha fet de les necessitats dels Serveis 
Socials d’aquest Ajuntament. 

Atès que, tot i la situació de pandèmia que patim des de fa dos anys, aquest equip de 
govern no ha previst dotar suficientment el departament de Serveis Socials per fer front a 
les necessitats creixents de les persones més desfavorides del nostre municipi. 

Atesa la situació de precarietat en què l’acció de govern, o la falta d’acció, ha deixat els 
Serveis Socials . 

Atès que tota la comunitat educativa del nostre terme ha manifestat la situació de 
desemparament en què s’ha deixat l’alumnat. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels acords següents:  

PRIMER.- Realitzar una planificació seriosa i responsable dels Serveis Socials d’aquest 
Ajuntament per tal de dotar-los d’una plantilla estable i en un nombre suficient d’acord a la 
població del nostre municipi. 

SEGON.- L’assumpció de responsabilitats de la situació actual per part dels integrants de 
l’equip de govern. 

Jaume Amengual explica la moció i demana que hi hagi una persona responsable d’aquesta 
àrea i que l’equip de govern n’assumeixi la responsabilitat de la situació insostenible que es 
troba serveis socials de l’Ajuntament. Que per algun motiu els centres educatius enviaren 
una carta on exposaven la falta de personal als serveis socials. 

Toni Matas exposa que a la carta rebuda deia que es restablís per via d’urgència la figura 
de l’educador social, que va deixar de fer feina al mes de gener i en breu es farà l’oposició. 
Que també hi ha la coordinadora de menors i el servei de psicologia que ve dotat amb una 
subvenció de l’IMAS. I que s’ampliarà la plantilla amb una plaça nova de treballador social 
que es dedicarà a la dona. I que la responsabilitat és seva com a regidor de serveis socials. 

La batlessa manifesta que la comunitat educativa està satisfeta, que les places ja estan 
publicades i que el Consell de Mallorca té una part a assumir respecte de la figura de 
psicologia. Que li sembla una moció oportunista perquè es tracta de la feina que es du a 
terme diàriament per part de l’Ajuntament. 

Jaume Amengual exposa que toca un psicòleg i mig segons ràtio per habitant i que 
l’Ajuntament hauria de fer l’esforç perquè fossin dos i no un. 
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Toni Matas recorda que tenen un educador de família, un mediador i més educadors socials 
dels que toquen. 

Jaume Amengual manifesta que retiren el punt 2 i que l’únic punt de la moció quedaria així: 

“Dotar els Serveis Socials d’aquest Ajuntament d’una plantilla estable i en un nombre 
suficient d’acord a la població del municipi de Santanyí.” 

La batlessa demana que a l’exposició de motius es substituesqui la paraula “situació” per 
“malestar”. 

Després d’aquest debat s’aprova la modificació d’aquesta moció, que queda redactada de 
la manera següent: 

“Atès que 5 dels 10 centres de la comunitat educativa del nostre terme han manifestat el 
malestar de la situació de desemparament en què s’ha deixat l’alumnat el temps de la pandèmia. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció de l’acord següent:  

Dotar els Serveis Socials d’aquest Ajuntament d’una plantilla estable i en un nombre suficient 
d’acord a la població del municipi de Santanyí.” 

La moció s'aprova per unanimitat (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 2). 

 

1.1.3. Moció per al compliment dels acords en matèria d’ordenances municipals 
(SUMA) 

La legislatura passada, el ple de l’Ajuntament de Santanyi va aprovar per unanimitat 
procedir a elaborar una ordenança municipal per a la tinença d’animals i també una 
ordenança municipal d’ocupació de via pública. 

La veritat és que el regidor encarregat de la situació, el sr. Antoni Matas, no ha estat capaç 
de complir la seva paraula durant tots aquests anys i les dues ordenances continuen sense 
estar redactades. Una responsabilitat que recau sobre el govern municipal i un tema que el 
nostre grup ha treballat a nivell polític totes les vegades que ha estat necessari. Atesos els 
resultats obtinguts fins ara, no tenim cap inconvenient en dedicar esforços en la seva 
redacció, sense voler percebre cap tipus de remuneració. 

És per això que es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents acord: 
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1r-. L’Ajuntament de Santanyí es compromet a complir els acords d’aquest plenari en 
matèria d’ordenances municipals. 

2n-. L’Ajuntament de Santanyí crearà un grup de feina amb els grups municipals per tal de 
redactar les ordenances municipals pendents i la redacció de les quals va ser aprovada per 
unanimitat. 

Jaume Amengual indica que hi ha una manca de voluntat política en el compliment de 
l’elaboració d’aquestes ordenances. Demanen si es comprometen a complir els acords i 
quan. 

Toni Matas manifesta que en l’ordenança d’animals, hi ha participat Suma i que la feina 
està feta, però que la part tècnica s’ha anat endarrerint pel Covid i també perquè la Llei 
d’animals de companyia s’ha publicada aquest any 2022. Per això, demana temps per 
poder-hi incloure el nou codi. Respecte de l’ordenança de via pública va quedar aturada el 
març del 2020 per la pandèmia. Que demana paciència, que el cap de policia se n’encarrega
i que ara mateix tenen tres pressuposts nous actualitzats per poder encarregar la feina. 

La proposta no s’aprova per majoria de deu vots en contra (PP) i set vots a favor (SUMA 5 i 
PSIB-PSOE 2). 

A continuació, la regidora Maria Dolores Botia abandona la sessió. 

   

1.1.4. Moció per revisar el nomenclàtor del municipi de Santanyí (SUMA) 

El nomenclàtor de Santanyí ha rebut canvis continus al llarg de la història, ja sigui per 
mantenir el topònim de referència a un element orogràfic o físic, o bé per recordar fets i 
persones rellevants. En aquest sentit, el nomenclàtor s’adapta als valors del moment i 
constitueix part de la memòria col·lectiva del municipi, revisant els noms dels nostres 
carrers i, si cal, traient-los per substituir-los per altres més adients. 

El mes de juny de 2020 la Consellera d’Administracions Públiques i de Modernització va fer 
arribar una carta signada a la batlessa, posant en coneixement l’existència d’elements i 
símbols franquistes dins el nostre terme municipal i instant-ne la seva retirada. 

El mes de febrer de 2022 el grup del PP de Santanyí va votar en contra per establir una 
comissió per substituir els noms de carrers relacionats amb el franquisme, tot i haver 
condemnat el cop d’estat del 36 i la seva posterior repressió el mes de juny de 2021, 
juntament amb la resta de grups municipals. S’ha de ser conseqüent amb les decisions que 
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s’adopten i, com no podia ser d’una altra manera, complir amb la llei 2/2018 de 13 d’abril, 
de Memòria i Reconeixement Democràtics de les Illes Balears, aprovada al Parlament de les 
Illes Balears. 

És per això que es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents acord: 

1r-. L’Ajuntament de Santanyí es compromet a complir amb els requeriments formals de la 
Consellera d’Administracions Públiques i Modernització enviats el mes de juny de 2020 a la 
Sra. Batlessa Maria Pons, per donar compliment a la Llei 2/2018 del Parlament de les Illes 
Balears. 

2n-. L’Ajuntament de Santanyí establirà el procediment concret tal de substituir els noms de 
carrers relacionat amb el règim franquista. 

Jaume Amengual demana que consti en acta que es torna a presentar aquesta moció. Que 
el requeriment de la Consellera d’Administracions Públiques i Modernització es va enviar a 
l’Ajuntament el mes de juny de 2020 i deia que s’havia de complir la Llei de memòria 
històrica. Que a la pàgina 118 es referia a dos carrers: Carrer Gómez Ulla de Santanyí 
(carrer de s’Escola Graduada) i carrer del Crucero Baleares. Que d’aquest darrer, varen 
entendre que s’havia substituït, però que encara hi consta i que no només es tracta de 
canviar la placa de carrer, que els demanen un gest de modernitat com als països 
europeus. 

La batlessa manifesta que per a ells sempre ha estat el carrer Baleares i que no hi ha cap 
problema per canviar-lo al Cadastre. Que respecte del carrer Gómez Ulla, la regidora de 
Cultura ja tenia preparada la reunió amb els veïnats per tenir-ne el consens, però amb la 
pandèmia va quedar també aturat, per tant es farà en poder. Que canviar el nom d’un 
carrer és complicat però ho faran perquè no volen incomplir la Llei. Que tenen la persona i 
que fa la feina de manera altruista i sap que el Sr. Amengual va anar a veure-la. 

Jaume Amengual indica que si fa dos mesos ho hagués dit, però que no els va parlar en 
aquells moments de cap reunió amb els veïnats. I que ell no va anar a veure aquesta 
persona. 

Es voten per separat els dos punts de la moció. El punt 2 de la moció es retira per part de 
Suma i queda redactada de la manera següent: 

 “El nomenclàtor de Santanyí ha rebut canvis continus al llarg de la història, ja sigui per mantenir 
el topònim de referència a un element orogràfic o físic, o bé per recordar fets i persones 
rellevants. En aquest sentit, el nomenclàtor s’adapta als valors del moment i constitueix part de 
la memòria col·lectiva del municipi, revisant els noms dels nostres carrers i, si cal, traient-los per 
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substituir-los per altres més adients. 

El mes de juny de 2020 la Consellera d’Administracions Públiques i de Modernització va fer 
arribar una carta signada a la batlessa, posant en coneixement l’existència d’elements i símbols 
franquistes dins el nostre terme municipal i instant-ne la seva retirada. 

El mes de febrer de 2022 el grup del PP de Santanyí va votar en contra per establir una comissió 
per substituir els noms de carrers relacionats amb el franquisme, tot i haver condemnat el cop 
d’estat del 36 i la seva posterior repressió el mes de juny de 2021, juntament amb la resta de 
grups municipals. S’ha de ser conseqüent amb les decisions que s’adopten i, com no podia ser 
d’una altra manera, complir amb la llei 2/2018 de 13 d’abril, de Memòria i Reconeixement 
Democràtics de les Illes Balears, aprovada al Parlament de les Illes Balears. 

És per això que es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció de l’acord següent: 

L’Ajuntament de Santanyí es compromet a complir amb els requeriments formals de la 

Consellera d’Administracions Públiques i Modernització enviats el mes de juny de 2020 a la Sra. 

Batlessa Maria Pons, per donar compliment a la Llei 2/2018 del Parlament de les Illes Balears.” 

S'aprova per unanimitat de les persones assistents (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 1). 

 

1.1.5. Moción relativa al futuro aparcamiento de Caló des Moro (PSIB-PSOE) 

Es conocido en nuestro municipio que, desde hace varios años, el Ayuntamiento ha 
adecuado una zona de estacionamiento en Cala Llombards, denominada como “el 
aparcamiento del Caló des Moro”, y lo ha hecho sin licencia y sin tenerlo previsto en el 
planeamiento. Por lo tanto, no sólo ha permitido una obra ilegal, sino que ha sido el 
promotor de dicha ilegalidad urbanística. 

También es sabido que en octubre de 2021 la Agencia de Defensa del Territorio (ADT), 
dictó la orden de paralización de la actividad, es decir, que el aparcamiento del Caló 
des Moro debía dejarse de usar, dado que se trataba de una obra sin licencia. 

Para abrir un aparcamiento en suelo rústico es necesario que se modifiquen la Normas 
Subsidiarias para incorporar la previsión del mismo y justificar su necesidad. El 
Ayuntamiento debía ser consciente de ello dado que en 2018 inició el trámite para 
modificarlas. Por lo tanto, no puede argumentar que no se era consciente. 

Con este fin se inició el trámite ante el servicio de urbanismo del Consell Insular de Mallorca 
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por medio de una solicitud de informe en base al artículo 55.3, que es el que se realiza entre 
la aprobación inicial y la provisional del cambio de clasificación de suelo rústico a 
urbanizable. En menos de 3 meses el Consell emitió el informe. 

Tras casi 2 años de silencio y después de haber construido el aparcamiento ilegalmente, el 
Ayuntamiento envió, en 2020, la propuesta de aprobación provisional para que se proceda 
a la aprobación definitiva por parte del Consell. Un mes más tarde el servicio de urbanismo 
del Consell emitió un informe de requerimiento, puesto que faltaban una serie de 
documentos para poder tramitar la aprobación definitiva. 

Un año más tarde, el 1 de septiembre de 2021, el Consell recibió la documentación que 
faltaba para poder proseguir con el trámite. En respuesta y en menos de 3 meses, el Consell 
emitió un informe que “acuerda suspender el tramite de aprobación definitiva, hasta que 
sean reparadas las deficiencias” que se han encontrado y advierte que “considerando el 
cambio de clasificación de suelo rústico (sistema general) a suelo urbanizable, que 
comporta la modificación, así como los evidentes cambios de ordenación, motivados por la 
situación real de la zona a ordenar, se deberá de realizar un nuevo trámite de información 
pública del documento”. 

Tres meses más tarde, el 28 de febrero de 2022, el Pleno del Ayuntamiento aprovó la 
documentación que faltaba e inició la exposición pública, que terminó el día 3 de abril. 

De esta cronología deducimos que, en cuatro años, el Ayuntamiento ha preferido 
realizar unas obras sin licencia a seguir los trámites legales para dar solución a la 
problemática de estacionamiento en la zona del Caló des Moro porque, aun siendo 
consciente de la necesidad de modificar las Normas Subsidiarias ha estado periodos de dos 
y un año inactivo. En conclusión: el Ayuntamiento no ha cumplido con su trabajo de un 
modo responsable. 

El día 21 de octubre de 2021 la ADT dictó la resolución de paralización del uso del 
aparcamiento. Al tratarse de un suelo rústico común de un municipio no adherido, la 
Agencia está obligada a dictar una orden pública de paralización, pero da un plazo de un 
mes para que el Ayuntamiento pueda impedir la subrogación de la ADT en las 
competencias municipales. 

El día 11 de noviembre el Ayuntamiento cerró el aparcamiento motu proprio a la vista del 
expediente de la ADT. El aparcamiento no fue cerrado, por tanto, ni por la ADT ni por el 
Consell, sino por el Ayuntamiento que, de no hacerlo, sería expedientado por 
incumplimiento de la ley. 
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Por lo tanto, la ADT ha cumplido en todo momento con la ley, a diferencia del Ayuntamiento 
que, parece ser que, no ha hecho su trabajo bien y a tiempo en varias ocasiones, tardando a 
veces años en responder a requerimientos documentales; por el contrario, el Consell 
siempre ha respondido con celeridad. 

Por último, cabe decir que, a diferencia de lo que quiere hacer ver el equipo de gobierno del 
ayuntamiento, a la tramitación de la modificación de las Normas subsidiarias, ni le 
queda tan poco ni es el último paso para legalizar el aparcamiento. A demás de los 
pasos que quedan para aprobar definitivamente la modificación, se debe redactar y 
aprobar un proyecto. 

Vista la coyuntura, el PSOE de Santanyí SOLICITA al equipo de gobierno, 

1. Que se aclare a los vecinos la situación real del descampado utilizado como 
aparcamiento en Cala Llombards. 

2. Que se dejen de emitir declaraciones sobre la “preocupación” por la apertura del 
aparcamiento por parte de la alcaldía, ya que su apertura no ha dependido nunca de nadie 
más que de este consistorio. 

3. Que se deje de apelar a la “buena voluntad” del Consell o de la ADT dado que todo 
trámite que se ha hecho por su parte ha sido eficiente y siguiendo la legalidad. 

4.- Que se reconozca que la ADT ha cumplido siempre su labor de un modo irreprochable. 

5. Que se informe a este pleno de si ya se ha contratado el equipo necesario para la 
realización del proyecto posterior a la aprobación definitiva de las Normas Subsidiarias. 

6. Que, si es así, se informe a este pleno de si ya se ha redactado dicho proyecto. 

7. Que se explique a este pleno cuál es la previsión temporal para cada paso pendiente. 

8. Que se informe a este pleno cuándo estará, previsiblemente, abierto de modo legal y con 
todas las garantías el aparcamiento. 

En última instancia, desde el PSOE de Santanyí queremos manifestar nuestra total repulsa 
por las consecuencias que nuestros vecinos sufren debido a la impasibilidad de este 
consistorio. Nuestros vecinos soportan desde calles atestadas de coches hasta la invasión 
de jardines por parte de vehículos ajenos. No se puede vivir así. Nuestros vecinos no 
pueden ser las víctimas de un turismo que sobrepasa nuestros medios de gestión y, mucho 
menos, de soluciones chapuceras que además manchan la excelencia de nuestro 
municipio. 
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Vega Oreja exposa que vol afegir a més del que diu la moció que avui es torna a votar el 
mateix tràmit que al ple anterior perquè la documentació no estava presentada 
correctament segons han dit des de l’Agència de Defensa del Territori, cosa que significa 
que es torna a fer públic i que el procediment, si tot és correcte, segons el càlcul fet per una 
persona de l’Agència de Defensa del Territori l’obra de l’aparcament es podria començar a 
executar dins el mes de setembre. Que hi ha hagut silencis per part de l’Ajuntament a 
l’hora de trametre documentació al Consell de quasi dos anys, un procediment que va 
començar el 2018 amb la primera sol·licitud i que encara dura.  

Que estan cansats i els veïnats més, amb la situació que es viu amb excés de vehicles, de 
fems, etc. Per això, demanen quina previsió de dates tenen de cara a aquest estiu, perquè si 
tot surt bé, que esperen que sí, aquest estiu serà un caos.  

Jaume Amengual manifesta que sempre han dit el mateix, legalitat i ordenació, i que donen 
suport al PSOE. Que molta sort s’ha tengut aquests anys, de no haver patit cap desgràcia 
en aquesta finca. 

La batlessa demana a Vega si ha estat al pàrquing, perquè no hi ha cap obra feta sense 
llicència, per la qual cosa, el primer apartat de la moció és fals i que respecte del segon, va 
acompanyar el batle d’aleshores i els veïnats de Cala Llombards el 2018 a veure la 
consellera, que en aquell moment era Mercedes Garrido, i els va dir quin solar havia de 
comprar l’Ajuntament, que va manifestar que es podria obrir el pàrquing i que les normes 
s’anirien tramitant. Que inicialment el Consell va assegurar als tècnics municipals que mai 
no s’ampliaria el sòl urbà de Cala Llombards, sinó que s’havia de tramitar amb el sistema 
general en sol rústic perquè Cala Llombards és i era una zona POT, sense creixement. Que 
en aquell moment els tècnics municipals ja varen iniciar el canvi de normativa, però, 
finalment, durant aquesta tramitació ha sorgit un nou problema que han plantejat els 
tècnics del Consell, que és un xalet que es troba al carrer Naranjo i que ara, quan tota la 
documentació està presentada, el Consell diu que aquest terreny s’ha de convertir en una 
zona verda privada. Que varen anar a una reunió fa un mes amb la consellera de Territori i 
amb el gerent de l’Agència de Territori, Bartomeu Tugores, i no es va explicar en cap 
moment, i el secretari hi era present, que s’havia de tornar a tramitar pel fet de ser una 
zona verda privada. Que el gerent de l’Agència de Disciplina va manifestar que si no hi 
hagués hagut cap protesta a cap mitjà de comunicació no haurien tancat l’aparcament. Vol 
manifestar que els tècnics municipals li diuen que tenim un centre de menors estrangers 
no legal que no té llicència d’activitat i està operatiu en terreny rústic i l’Agència de 
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Disciplina Urbanística ni actua.  Que al paràgraf on la moció parla dels quasi dos anys de 
silenci falta a la veritat perquè la Comissió de Medi Ambient va publicar la resolució relativa 
a la modificació al BOIB del 22 del 10 del 2019. Respecte del paràgraf on parla de la 
documentació que faltava en data 1 de setembre de 2021, vol manifestar que l’aparcament
estava pendent de la revisió de la norma al Consell. I en aquest temps (juliol 2018) s’havia 
de fer informe de l’Institut de la Dona, Direcció General d’Emergències (agost 2018), 
Direcció Insular de Territori i Paisatge (octubre 2018), Direcció General de Turisme (octubre 
2018). Que tots aquests informes no són informes de la “inoperativitat”, com ha dit la 
regidora Vega, de l’Ajuntament de Santanyí. I, a més a més, diu que encara hi ha més 
informes: Direcció General d’Espais Naturals (novembre 2018), Direcció General de 
Recursos Hídrics (juliol 2019), Comissió Medi Ambient (22 d’octubre de 2019) i del 22 
d’octubre de 2019 a febrer del 2020 es varen notificar totes les condicions que aquestes 
administracions varen establir als seus informes. Que es va remetre al Consell per a la seva 
aprovació definitiva en data 28/08/2020 i la varen rebre el 25/09/2020. La batlessa indica 
que la culpa no és de l’Ajuntament de Santanyí, que tenien un mes per tancar-lo i el 
tancaren tot d’una que varen conèixer l’ordre de tancament. I que sobre la informació als 
veïnats ja es va fer una reunió amb les associacions de veïns a aquest Ajuntament on es va 
explicar la situació en la qual es trobava aquest aparcament. Manifesta que sobre aquest 
modificació la mateixa consellera de Territori del Consell va quedar sorpresa, perquè és un 
tema tècnic i no polític. Pel que fa al projecte de l’aparcament es va trametre a l’Agència de 
disciplina dia 8/4/2022. Respecte a lo que diu la moció de la ADT i que ha complit sempre la 
seva feina de forma irreprotxable, manifesta que el que hauria de fer la Agència de 
disciplina es complir amb la seva obligació i tancar el centre de menors que està realitzant 
una activitat en sol rústic que no es pot fer i sense llicència i així podríem dir que l’Agència 
de disciplina compleix amb la seva feina. Respecte al projecte ja s’ha contestat que ja s’ha 
tramès a l’Agència de disciplina. Sobre quan es podrà obrir l’aparcament no té ni idea, 
perquè depèn dels tècnics del Consell.  

Vega Oreja manifesta que el secretari de l’Agència de disciplina li ha donat tota la 
informació i per tant és correcte i que aquesta persona fins i tot ha revisat aquesta moció. 

La batlessa manifesta que el pàrquing ja funcionava abans que ella fos batlessa i que, com 
ha dit abans, la que era Consellera de Territori, Mercedes Garrido, ja va dir on s’havia 
d’ubicar l’aparcament i a la modificació de les normes d’aquest Ajuntament ja consta que 
aquest terreny havia de ser un aparcament. L’Ajuntament sempre ha fet la tramitació que 
tocava en temps i forma. 

Vega demana de qui és la responsabilitat ja que aquesta tramitació dura 4 anys  i  encara 
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l’Ajuntament no té el permís per obrir l’aparcament. 

La batlessa manifesta que si ara es du aquesta modificació és perquè només fa dues 
setmanes o un poc més que els tècnics del Consell han dit que s’havia de fer aquesta 
modificació relativa a la zona verda privada. Els tècnics del Consell no ho havien manifestat 
abans.  

Vega manifesta que a 23 de setembre de 2020 falta documentació per tramitar l’aprovació 
definitiva, al novembre, un altre informe, es suspèn la tramitació definitiva fins que s’hagin 
esmenat les deficiències, al febrer s’aproven les modificacions, i ara el problema de la zona 
verda, i demana de qui és la culpa de tot això. 

La batlessa li contesta que ja li ha explicat i que per la tramitació de la modificació de 
normes es necessita la contestació de totes aquestes direccions generals que abans s’han 
mencionat. Simplement que en un moment determinat hi va haver un error tècnic però 
estan parlant de l’any 2021. Que el seu grup va votar en contra d’aquesta moció perquè 
aquesta moció falta a la veritat i està demanant responsabilitats quan no n’hi ha. I respecte 
al tancament de l’aparcament mai es va rebre cap avís ni informació de cap institució 
supramunicipal que s’havia de tancar l’aparcament amb anterioritat al tancament per part 
de l’Agència de disciplina i ja ha dit que quan varen tenir la reunió amb la consellera de 
Territori del Consell, el gerent de l’Agència de Disciplina va dir que només actuen quan surt 
la informació als medis de comunicació. 

Jaume Amengual demana que consti en acta que la discussió d’aquest punt ha estat un 
autèntic desgavell i que ha estat culpa de la presidenta de la plenària, perquè hi ha un 
ordre establert i un reglament que diu com funciona una sessió de ple, i que ells no han
donat a bast de tot el que s’ha dit perquè moltes vegades han parlat a la vegada i no han 
pogut atendre la totalitat del debat, que entenen la intenció de la moció del partit socialista 
i comparteixen la seva preocupació, però que s’abstendran perquè no han pogut donar a 
bast a tanta informació i sobretot manifestada d’una manera tan desordenada i creuen que 
l’única responsable que això hagi estat així és la presidenta. 

La batlessa manifesta que vol que consti en acta que aquí s’ha presentat una moció del 
partit socialista referent al pàrquing de Cala Llombards concretament amb 20 punts i tots 
aquests punts han estat contestats un per un i s’ha de tenir en compte que tal vegada i que 
com que tenia constància de com s’havien desenvolupat tots els tràmits i acords amb 
relació al pàrquing de Cala Llombards ho ha volgut explicar. Que en cap moment ha faltat 
el respecte a la regidora del PSIB-PSOE i que ella sí que ha interromput en diverses ocasions 
les explicacions i que si no hagués interromput no hi hagués hagut aquest debat tant llarg 
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perquè s’hagués contestat punt per punt i que si s’ha sentit agraviada li demana disculpes, 
i que en tot cas no ho creu perquè simplement li ha fet una cronologia de tota la tramitació 
del pàrquing de Cala Llombards i també vol que consti en acta que no li ha explicat els 
carrers que seran Acire perquè pareix esser que no ha interessat, però que els podrà 
explicar en privat una vegada que hagi acabat aquesta sessió.  

Vega manifesta que també vol que consti una cosa en acta que quan la portaveu del PSIB-
PSOE ha intervingut ha estat perquè se li han fet preguntes retòriques per part de la 
batlessa i que entén que se li ha faltat al respecte fent al·lusions que du poc temps a 
l’Ajuntament i que està desinformada. Que és molt incòmode parlar i que tot el temps es 
realitzin interrupcions. 

La batlessa reitera les seves disculpes si la Sra. Vega ha sentit que se li faltava al respecte i 
que no era la seva intenció.  

La moció no s’aprova per majoria de deu vots en contra (PP), un vot a favor (PSIB-PSOE) i
cinc abstencions (SUMA). 

 

1.1.6. Moció relativa a la invasió d’Ucraïna per part de Vladimir Putin (PSIB-PSOE) 

El passat 24 de febrer, Rússia va envair el territori d’Ucraïna en el que ha representat una 
violació del Dret Internacional, de la Carta de les Nacions Unides i dels principis consagrats 
en l'Acta final d'Hèlsinki de 1975. En aquest sentit, la decisió del govern rus, liderat per 
Vladimir Putin, ha derivat en una guerra d’unes dimensions que, al manco, feia trenta anys 
que no es coneixia al continent europeu. 

Davant aquesta agressió, els estats membres de la Unió Europea, i el conjunt de les 
institucions comunitàries, han demostrat la seva unitat d’acció pel que fa a la condemna 
d’aquest conflicte i en relació a l’aplicació d’un conjunt de sancions contra Rússia que, entre 
d’altres, han tengut com a objectiu restringir la seva capacitat econòmica i comercial per 
obligar a Putin a desistir de les seves accions contra Ucraïna. 

Altrament, el Parlament Europeu ha instat a què prossegueixin els esforços diplomàtics per 
a posar fi a l'agressió russa contra Ucraïna i, en conseqüència, a trobar una solució pacífica 
que permeti posar fi a les hostilitats que encara ara s’estan produint de manera continua i 
indiscriminada sobre diferents ciutats ucraïneses. 

Com no pot ser d’una altra manera, aquesta és també una prioritat per a Espanya, a la que 
mostram el nostre suport amb aquesta proposta. La fi dels enfrontaments armats, el retorn 
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a la situació de pau i seguretat previs al 24 de febrer i el respecte al dret internacional són, 
ara mateix, els principals objectius que s’han d’assolir. 

Ens trobem davant una tragèdia humanitària on, segons les Nacions Unides, més de 3 
milions de persones, entre elles un gran nombre de nins i nines, s'han vist obligades a 
abandonar el seu país i creuar les seves fronteres per establir-se als països veïnats sota la 
condició de refugiats. 

D’aquesta manera, moltes famílies s’han hagut de separar en el marc d’un destí ple 
d’incerteses.2 

Front aquesta realitat, la resposta institucional i de la societat del nostre país ha estat 
plenament solidària. En aquest sentit, el Govern de l’Estat va anunciar l’enviament de 20 
tones de material d’ajuda humanitària per atendre les persones desplaçades. Igualment, 
molt de punts de recollida de material de suport a la població civil ucraïnesa s’han vist 
desbordats gràcies a la resposta de la ciutadania. 

Altrament, és evident que la pròpia guerra, així com també les sancions establertes contra 
Rússia tenen una implicació directe sobre l’economia dels estats membres. L’espiral 
inflacionista derivada dels costs energètics i dels carburants té un impacte significatiu sobre 
determinats sectors que veuen com la seva activitat s’encareix notablement. Igualment, el 
fre a l’exportació de diferents matèries també repercuteix sobre els costs i els processos de 
producció. 

D’aquesta manera, davant la complexitat d’aquest escenari, s’ha de reforçar la cooperació i 
la capacitat de decisió comunitària per pal·liar les principals conseqüències d’aquest 
conflicte en el menor temps possible. Per això, en primer lloc, cal impulsar l'ajuda 
humanitària sobre el terreny per afavorir la població civil afectada per la guerra; en segon 
lloc, resulta imprescindible el desplegament d’un sistema d'acollida i protecció de les 
persones que arriben al nostre país fugint del conflicte, i; en tercer lloc, és fonamental 
aprovar mesures de caràcter socioeconòmic que permetin pal·liar l'efecte de l'alça dels 
preus energètics i les conseqüències econòmiques i socials derivades d’aquesta situació. 

Per tot això, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament de Santanyí presenta la següent 
moció: 

1. L’Ajuntament de Santanyí manifesta la seva condemna i el seu rebuig a l’atac i la invasió 
d’Ucraïna portada a terme per Vladimir Putin i demana la fi de les hostilitats i la recerca 
d’una solució al conflicte per vies exclusivament diplomàtiques. 

2. L’Ajuntament de Santanyí expressa, en la seva vocació solidària, la voluntat d’atendre i 
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acollir el nombre de refugiats que es determini per cada territori amb l’objectiu de minvar 
les conseqüències humanitàries derivades de la guerra, sobretot, pel que fa als nins i les 
nines que s’han vist obligats a desplaçar-se. 

3. L’Ajuntament de Santanyí insta el Parlament Europeu, el Consell Europeu, la Comissió 
Europea, el Govern d’Espanya, el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca a 
aprovar un conjunt de mesures que contribueixin a pal·liar els efectes de la situació 
derivada pel conflicte entre Rússia i Ucraïna i que respongui: 3.1. A la necessitat de reduir 
els costs energètics i dels carburants, a deslligar el cost del gas del preu de l’energia 
elèctrica, a accelerar la transició energètica i a impulsar l’ús d’energies renovables. 3.2. 
prioritzar mesures de suport als col·lectius més afectats per aquesta situació (sector 
primari, transport, construcció i consumidors electró intensius). 3.3. A impulsar mesures 
per combatre la pobresa energètica i les conseqüències de l’espiral inflacionista respecte 
aquells col·lectius més vulnerables de la nostra societat. 

4. L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern de l’Estat a impulsar tot aquest conjunt de 
mesures des del marc de la concertació social i l’acord i el consens entre les diferents 
formacions polítiques. 

5. L’Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular, en la 
mesura de les seves capacitats i dins de les seves competències, a coordinar i prendre totes 
aquelles mesures per fer front a la situació econòmica i social provocada per la guerra 
d’Ucraïna arrela de la invasió que va protagonitzar Rússia el 24 de febrer. 

6. L’Ajuntament de Santanyí es compromet a impulsar, en el marc de les seves 
competències, totes aquelles mesures per pal·liar les conseqüències de la guerra al 
municipi, en concret reforçant amb els serveis socials i sonant suport al teixit econòmic 
local.  

Vega Oreja exposa que es tracta d’una situació d’urgència i que la moció està ben explicada
i que creu que l’Ajuntament de Santanyí s’ha de manifestar sobre aquesta situació de 
barbàrie que es viu.  

La batlessa  indica que a la Comissió informativa varen proposar unes modificacions. 

Vega Oreja indica que s’han de centrar en el tema d’Ucraïna. 

Jaume Amengual manifesta que de totes les modificacions que es varen parlar a la 
Comissió Informativa estan d’acord però que el tema referent al règim fiscal especial troba 
que no s’ha de posar ja que no té res a veure amb aquesta moció.  
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Vega Oreja exposa que, al final prefereixen que el punt sobre règim fiscal no s’hi inclogui, 
perquè surt del tema de la moció. 

Maria Monserrat indica que a la Comissió Informativa s’hi va incloure. 

El secretari recorda que els informes de la Comissió Informativa són preceptius, però no 
vinculants. 

S’acorda per tots els grups polítics que el punt 4 de la moció quedi redactat de la manera 
següent: 

L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern de l’Estat, el Govern de les Illes Balears i el Consell de 
Mallorca a impulsar tot aquest conjunt de mesures des del marc de la concertació social i l’acord 
i el consens entre les diferents formacions polítiques. 

La batlessa manifesta que vol que  consti en acta que el punt 5 ho votaran en contra perquè 
creim que tant l’Ajuntament de Santanyí com el Consell i el Govern de les Illes Balears han 
d’instar al Govern d’Espanya perquè impulsi un règim fiscal especial per les Illes Balears. 

Vega Oreja demana que també consti en acta que no es recull la proposta del PP perquè 
troben que aquesta proposta desvirtua lo que es vol dir amb aquesta moció però que en 
qualsevol moment es pot parlar d’aquest tema.  

S’acorda per tots els grups polítics  que el punt 6 de la moció quedi redactat de la manera 
següent:  

L’Ajuntament de Santanyí es compromet a impulsar, en el marc de les seves competències, totes 
aquelles mesures per pal·liar les conseqüències de la guerra al municipi, en concret reforçant 
amb els serveis socials i donant suport al teixit econòmic local. Així mateix, s’insta el Govern de 
les Illes Balears i el Consell Insular. 

Es voten per separat els sis punts de la moció: 

Els punts 1, 2 i 3 s’aproven per unanimitat de les persones assistents (PP 9, SUMA 5 i PSIB-
PSOE 1) 

El punt 4 i 6 s’aproven per unanimitat de les persones assistents (PP 10, SUMA 5 i PSIB-
PSOE 1) amb la nova redacció abans transcrita.  

El punt 5 de la moció no s’aprova per majoria de deu vots en contra (PP) i sis vots a favor 
(SUMA 5 i PSIB-PSOE 1) . 
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1.1.7 Moció per exigir al Govern d’Espanya una baixada d’impostos de l’energia (PP) 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L'agressió militar de Rússia a Ucraïna ha vingut a agreujar l'emergència energètica en la 
qual Espanya està instal·lada des de juny de l’any passat, amb la inactivitat del Govern, que 
no ha encertat en les mesures adoptades fins ara. 

La situació energètica europea i concretament l'espanyola, estan experimentant un 
agreujament de la situació de crisi de preus, que amenaça de convertir-se en estructural si 
atenem la situació geopolítica que s'està vivint en l'actualitat, derivada de la tensió dels 
mercats de petroli i gas ocasionada principalment per la invasió de Rússia a Ucraïna. 

Els preus de la totalitat dels vectors energètics estan generant alarma social a Espanya, 
perquè tant els combustibles derivats del petroli, com el gas natural i l’electricitat estan 
aconseguint diàriament rècords de cotització, senda alcista que persisteix des de juny del 
passat any, però que aquestes darreres setmanes s'ha tornat ja en insostenible. Aquesta 
situació afecta molt negativament a l'economia de les famílies, a la productivitat de les 
empreses i a la competitivitat en general com a país. 

L'últim informe d'Índex de Preus Harmonitzat situa a Espanya en un 7.5%, molt per damunt 
de la mitjana de la zona euro, per la qual cosa les circumstàncies referides venen a 
empitjorar la situació d'Espanya respecte a la Unió Europea, que a més complica 
perillosament la difícil situació espanyola derivada d'uns alts costos energètics. 

Observant l'IPC per sectors, s'adverteix que un major deteriorament en els sectors 
específicament dependents de costos energètics; així el transport acumula una inflació del 
12.9% en termes harmonitzats, l'alimentació i begudes no alcohòliques un 22.8%, 
l'habitatge un 13.2% o el sector HORECA un 13.1%, entre altres. 

Aquesta situació es deu fonamentalment al fet que, en data de març de 2022, de mitjana la 
gasolina sense plom té un màxim històric de 1.995€/l, el gasoil un preu de 1.891€/l i el 
gasoil B un preu de 1.227€/l, superant d'aquesta manera, dia rere dia, els seus màxims 
històrics. Per la seva part el Gas Natural, segons la cotització publicada per MIBGAS, 
aconsegueix un màxim històric de 214.36€/MWh (Tanc Virtual de Balanç) i el Gas Natural 
Liquat de 224.70€/MWh. 
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Es tracta sens dubte d'una situació insostenible, d'una autèntica emergència energètica, 
que requereix mesures excepcionals i urgents, que limitin l'escalada de preus en el ciutadà, 
professionals i empresaris i que redueixin l'impacte en les seves butxaques. Des d'una 
perspectiva de justícia social, s'evidencia que els consums energètics tenen un major pes 
sobre l'economia de les famílies amb menors ingressos i rendes més baixes, pels que la 
pujada de preus i la major recaptació per impostos té un efecte regressiu sobre les famílies 
més vulnerables, són ells els més perjudicats per l'efecte acumulatiu de pujada de preus de 
la cistella de la compra, major recaptació per impostos i consums energètics més elevats. 

A més, també determinats col·lectius professionals estan vivint amb incertesa com l’actual 
situació d'emergència energètica deteriora la viabilitat econòmica i dels seus negocis i les 
seves ocupacions. 

En aquest context econòmic resulta sorprenent, per estar totalment desconnectada de la 
realitat, la recomanació que el Comitè d'Experts, seguint el dictat de la Ministra d'Hisenda, 
inclou com proposta número 6 en el Llibre blanc per a la Reforma Fiscal: "Augment general 
de la fiscalitat d'hidrocarburs". 

Es demana expressament "una pujada substancial de la tributació sobre els hidrocarburs, 
en particular sobre el gas natural i l'automoció" que s’arriben a quantificar en un 
increment del 294% en la recaptació pel primer i un increment del 47% en el segon. 

Aquesta proposta suposaria l’enfonsament definitiu de bona part de la nostra indústria, 
però també de les famílies, pimes i autònoms; per això, resulta alarmant que la Ministra 
s'hagi limitat a posposar-la fins que arribi el moment oportú en comptes de descartar-la, 
mantenint l'amenaça sobre la nostra economia. 

Per tot això, el Grup Municipal del Partit Popular a l’Ajuntament de Santanyí proposa al Ple 
l’aprovació dels següents 

ACORDS 

1. – L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern d’Espanya a reduir l'Impost Especial als 
Hidrocarburs contemplat a l'article 50 de la Llei 38/1992, de 28 de desembre, d'Impostos 
Especials, als nivells mínims d'imposició aplicables als carburants, ressenyats en l'Annex I 
de la Directiva 2003/96/CE del Consell de 27 d'octubre de 2003, de manera provisional i en 
tant persisteixi l'excepcional situació de preus. 

2.- L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya a aplicar un tipus impositiu 
superreduït del 4% de l'IVA al subministrament de gas natural, i de calefacció urbana. 
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3.- L’Ajuntament de Santanyí insta la Comissió Europea a la modificació de la Directiva 
2006/112/CE del Consell, de 28 de novembre de 2006, relativa al sistema comú de l'Impost 
sobre el Valor Afegit, perquè contempli l'aplicació d'un tipus impositiu reduït als carburants 
d'automoció, així com la suspensió dels tipus mínims de l'Impost Especial d'Hidrocarburs 
establerts en la 2003/96/CE del Consell, de 27 d'octubre de 2003, de manera provisional i en 
tant persisteixi l'excepcional situació de preus. 

4.- L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern d’Espanya a renunciar a l'augment general de 
la fiscalitat dels hidrocarburs proposada pel Comitè d'Experts, inclòs com proposada que 
perjudica greument l’economia tant de les famílies com al nostre teixit empresarial i 
productiu. 

5.- L’Ajuntament de Santanyí insta el Govern d’Espanya a aplicar les modificacions dels 
crèdits pressupostaris dels Pressupostos Generals de l'Estat per a 2022 que resulten 
necessàries per a reduir despesa improductiva i obtenir el crèdit suficient que permeti 
donar compliment al que es disposa en els apartats anteriors. 

6.- L’Ajuntament de Santanyí exigeix al govern d'Espanya que no dugui a terme la 
denominada harmonització fiscal, que no és més que una pujada d'impostos encoberta. 

7. - L’Ajuntament de Santanyí insta el govern d'Espanya a seguir l'exemple d'altres països 
europeus com Portugal, Alemanya, França o Itàlia que en els últims anys han posat en 
marxa successives rebaixes d'impostos per a fer costat a les classes mitjanes dels seus 
països i impulsar la recuperació de les seves economies. 

8. – Donar trasllat d'aquest acord al President del Govern d'Espanya, a la Ministra 
d'Hisenda i Funció Pública, als portaveus dels grups parlamentaris en el Congrés i Senat i la 
Federació Espanyola de Municipis i Províncies. 

Vega Oreja manifesta que hi votaran en contra perquè no estan a favor d’aquesta sol·licitud 
de baixada d’imposts, que som dels països que  menys paga en hidrocarburs en l’àmbit 
comunitari i perquè aquests impostos incideixen en un 58% a favor de la Comunitats 
Autònomes. Que aquests imposts es mantindran així perquè es pretén que es gravi a qui 
més contamina. I que s’han posat ajudes al combustible, als treballadors i s’han 
compromès amb el sector primari, entre moltes altres mesures com per exemple 
l’increment de les energies renovables, o a nivell europeu ajudes en bonus elèctrics, etc. 

La batlessa manifesta que en anar a la gasolinera s’haurà de continuar pagant. 

La proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra (PSIB-PSOE) i 
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cinc abstencions (SUMA). 

 

1.1.8 Moció de mesures urgents per a les famílies i empreses de les Illes Balears 
davant els efectes de la inflació i la invasió d’Ucraïna (PP) 

 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Des de fa mesos, els ciutadans de les Illes Balears i del conjunt d!Espanya, observen amb 
molta preocupació com els preus de molts de productes de primera necessitat sofreixen 
uns increments de preus com no s!havien vist en dècades. 

La darrera dada d’evolució de l'IPC, que es refereix al mes de febrer 2022, posava de 
manifest un increment mitjà dels preus del 7,6% pel conjunt d!Espanya (7,5% per a les Illes 
Balears), una xifra que no s!havia vist fa 33 anys i que se situa quasi dos punts per damunt 
de la taxa d’inflació de la zona euro. Això no obstant, certs productes que formen part de la 
cistella de la compra habitual de la immensa majoria de famílies, les matèries primeres que 
fan servir moltes empreses per dur a terme la seva producció o prestació de serveis i 
sobretot, L'electricitat i els carburants, han sofert increments de preus molt superiors a la 
taxa d’IPC. 

A més, aquesta enorme escalada de preus s’ha vist encara molt més agreujada per la 
invasió d!Ucraïna, que ha disparat els preus de l'electricitat i els carburants i ha reduït o, 
fins i tot, ha tret del mercat certs productes i matèries primeres de caràcter bàsic. 

A conseqüència d!aquests fets, les famílies de les Illes Balears i del conjunt d!Espanya han 
sofert enormes pèrdues de poder adquisitiu i un empobriment exponencial que afecta molt 
especialment als ciutadans amb rendes mitjanes i baixes i als més vulnerables. 

Al mateix temps, aquesta escalda de preus dispara els costos de producció de les empreses, 
moltes d!elles autònoms i PIMES, que veuen reduïts o directament anul·lats els marges de 
beneficis, de manera que es posa en seriós risc la viabilitat de les activitats econòmiques 
dels sectors més afectats pels increments de preus. 

Per això, es fa absolutament necessari que les Administracions Públiques prenguin 
mesures immediates que permetin compensar, almenys parcialment, les pèrdues de poder 
adquisitiu de les famílies i els sobrecostos que suporten les empreses, molt especialment 
les de sectors com L'agrícola, el ramader, el pesquer, els transports o la distribució entre 
d!altres. 
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Per tot això, el Grup Popular a l’Ajuntament de Santanyí proposa l’aprovació dels següents 

ACORDS 

1.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern de les Illes Balears a aplicar una baixada 
generalitzada dels imposts propis i cedits, començant amb la rebaixa del tram autonòmic 
de L'IRPF, per compensar l'esforç econòmic afegit de les famílies i incrementar la seva 
renda disponible. 

2.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya i el Govern de les Illes Balears a 
incrementar i/o complementar les quanties i el nombre de beneficiaris de l'anomenat 
"Bono social tèrmic” i la resta d!ajuts que puguin existir per tal de pal·liar la pobresa 
energètica que pateixen les llars més vulnerables de les Illes Balears. 

3.- L'Ajuntament de Santanyí insta a les formacions polítiques amb representació al 
Congrés dels diputats que, en el marc del que preveu el reglament de la cambra, agilitzi al 
màxim la tramitació de la llei de Règim Fiscal Especial de les Illes Balears, ja en tramitació, 
perquè sigui aprovat amb urgència per pal·liar el sobrecost afegit de la insularitat que 
sofreixen les empreses, autònoms i famílies de les Illes Balears. 

4.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya i el Govern de les Illes Balears a 
prorrogar dos anys els terminis de devolució dels crèdits de les línies de l'ICO i de l'ISBA 
concedits durant la pandèmia a les empreses de les Illes Balears. 

5.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern de les Illes Balears i el Govern d!Espanya a fer 
les gestions necessàries per a suspendre temporalment el topall que suposa la regla 
mínimis, per tal de poder compensar el sobrecost del transport de mercaderies a Balears i 
la resta de sobrecosts que pateixen els sectors més afectats per l'escalada de preus. 

6.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya a ampliar les partides 
pressupostàries corresponents i plantejar la modificació de l'article 11 del Reial Decret Llei 
4/2019, del Règim Especial de les Illes Balears, per tal que les bonificacions del transport 
aeri i marítim de mercaderies arribin fins al 100% dels costs. 

7.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern de les Illes Balears i el Govern d!Espanya a 
habilitar noves línies d!ajudes directes per als sectors afectats per l'escalada de preus dels 
hidrocarburs i molt especialment el sector agrícola, ramader i pesquer, el transport tant de 
mercaderies com de passatgers o la distribució, entre d!altres. 

8.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya a bonificar, almenys parcialment, 
les cotitzacions socials, tant pel que fa als treballadors per compte propi com per compte 
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aliena, dels sectors econòmics citats prèviament. 

9.- L'Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears a bestreure els propers 
pagaments de la PAC als agricultors i ramaders de les illes i a fer les gestions necessàries 
per a la modificació del Pla Estratègic de la PAC tramès a la Comissió Europea per revisar-lo 
davant les circumstàncies actuals. 

10.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya a establir, fins al 31 de desembre 
de 2022, l'aplicació d!un tipus del 4% de l'Impost sobre el Valor Afegit a les compres 
realitzades pels productors agraris d!aquells mitjans de producció necessaris per al 
desenvolupament de les activitats agrícoles, ramaderes o forestals, com inputs agraris i 
matèries primeres, i a reduir els índexs de rendiment aplicables als mètodes d!estimació 
objectiva de l'IRPF per les activitats agrícoles i ramaderes. 

11.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern d!Espanya a procedir de manera immediata a 
la regulació dels contractes d!accés a les xarxes de transport i distribució elèctrica, establint 
condicions particulars d!aplicació als anomenats contractes que contemplin la possibilitat 
de disposar de dos potències diferents al llarg de l'any, en funció de les necessitats. 

12.- L'Ajuntament de Santanyí insta el Govern de les Illes Balears a donar suport al sector 
turístic, treballar per garantir la plena activitat de la propera temporada, aixecar la 
moratòria turística i abandonar els seus plans de decreixement turístic davant les 
incerteses internacionals. 

Jaume Amengual manifesta que pensen que aquestes mocions per instar al Govern 
d’Espanya no son efectives, en tot cas el punt 6 el comparteixen totalment i que si es pot 
votar per separat hi votaran a favor. Que respecte del punt 3, no entenen que s’hagin 
d’instar totes les formacions polítiques del Congrés dels Diputats i que això implicaria que 
tots haguessin de rebre una notificació de part de l’Ajuntament de Santanyí. 

La batlessa exposa que volen com més reivindicació millor per un règim especial per a les 
Illes Balears perquè consideram que la insularitat es un fet molt negatiu i que ho faran 
totes les vegades que fassi falta.   

Es voten per separat els dotze punts de la moció.  

El punt 1 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra 
(PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA). 

El punt 2 de la proposta s’aprova per majoria de onze vots (PP i PSIB-POE) i cinc 
abstencions (SUMA) 
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El punt 3 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots (PP), i sis abstencions (SUMA i 
PSIB-PSOE) 

El punt 4 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra 
(PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA). 

El punt 5 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots (PP), i sis abstencions (SUMA i 
PSIB-PSOE) 

El punt 6 de la proposta s’aprova per majoria de quinze vots (PP i SUMA) i una abstenció 
(PSIB-PSOE) 

El punt 7 de la proposta s’aprova per majoria de onze vots (PP i PSIB-POE) i cinc 
abstencions (SUMA) 

El punt 8 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra 
(PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA). 

El punt 9 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots (PP), i sis abstencions (SUMA i 
PSIB-PSOE). 

El punt 10 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra 
(PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA). 

El punt 11 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots (PP), i sis abstencions (SUMA i 
PSIB-PSOE) 

El punt 12 de la proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP), un vot en contra 
(PSIB-PSOE) i cinc abstencions (SUMA). 

 

1.1.9 Moció per fomentar l’envelliment actiu (PP) 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L'OMS (2002) defineix l'envelliment actiu com el procés d'optimització de les oportunitats 
de salut, participació i seguretat amb la finalitat de millorar la qualitat de vida de les 
persones a mesura que envelleixen.  

L'envelliment actiu anima a les persones majors a conduir la seva vida quotidiana 
aprofitant al màxim les oportunitats que tenen a l'abast d'acord amb les seves necessitats, 
capacitats i aspiracions. D'una banda, es tracta de mantenir l'activitat personal, entesa com 
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la participació en els àmbits familiars, comunitaris i socials, com la realització de tasques 
físiques i mentals. D'altra banda, inclou la prevenció amb la finalitat de retardar l'aparició i 
el desenvolupament de les malalties i les discapacitats. Segons les darreres dades 
estadístiques publicades sobre l’evolució de la població per l’INE l’any 2021, l'envelliment 
avança imparable i aconsegueix el seu valor màxim a Espanya (129%): es comptabilitzen 
129 majors de 64 anys per cada 100 menors de 16 i a Balears un (105%). 

A més d’aquest augment quantitatiu, també hi ha un augment qualitatiu que es reflecteix 
amb l’augment de l’esperança de vida en néixer que actualment se situa als 83,24 anys de 
mitjana a tot l’Estat Espanyol. Aquest factor fa que, una vegada arribat el moment de la 
jubilació, es tingui una esperança de viure al voltant de 21,5 anys més, un període més que 
considerable. 

A l’Informe de ponència sobre l’envelliment de la població del Parlament de les Illes Balears 
realitzat el 2019, es fa constar la necessitat de què aquest grup de persones, cada vegada 
més nombrós, que arriben a edat més avançada, comptin amb bona salut i romanguin 
actives. Això vol dir que, dins l’Estat del Benestar hem de tenir cura perquè aquest 
envelliment actiu sigui possible i es faci en la millora de les condicions i amb la major 
participació possible. 

Per tot això, el Grup Popular proposa l’aprovació dels següents, 

ACORDS 

Primer.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears i al Consell de 
Mallorca a facilitar i assegurar la participació efectiva de les persones majors i jubilats en les 
institucions i espais de participació ciutadana, per poder participar en les decisions que 
afectin assumptes directament relacionats amb aquest grup social. Tal com es va aprovar al 
Parlament de les Illes Balears el passat dos de febrer del 2021, amb els vots de la gran 
majoria dels grups parlamentaris. 

Segon.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Consell de Mallorca a donar suport, de manera 
urgent, a les associacions de gent gran pel retorn a les activitats que s’anaven duent a 
terme abans de la pandèmia, imprescindibles per a la promoció envelliment actiu. 

Tercer.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Consell de Mallorca a promoure i facilitar, dins les 
associacions de gent gran i les llars de gent gran, oportunitats d’aprenentatge sobretot en: 
tecnologies de la informació i comunicació (TIC), en el cuidat personal i situació financera, 
per possibilitar la seva participació activa en la societat i fer-se càrrec de la seva pròpia vida. 

Quart.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Consell de Mallorca, en col·laboració amb aquest 
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consistori a dissenyar i posar en marxa programes d’assistència per orientació i formació 
en l'ús de la telefonia mòbil, Internet, a nivell informatiu i pràctic per a persones 
dependents. 

Cinquè.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears i al Consell de 
Mallorca, amb col·laboració i coordinació amb aquest consistori, a reforçar les mesures 
destinades a la permanència de la persona en el seu entorn habitual, gestionant els serveis 
i els recursos necessaris per a la promoció de l’autonomia personal i la prevenció de la 
dependència, potenciant l’ajuda a domicili. 

La proposta s’aprova per unanimitat de les persones assistents (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 
1). 

1.1.10 Moció per a la lluita contra la soledat no desitjada de la gent gran (PP) 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

La soledat no desitjada es caracteritza perquè les persones que la pateixen presenten una 
falta o dèficit de relacions interpersonals i senten la soledat com una cosa obligada, que els 
produeix un sofriment profund. 

Es tracta tant d'un fenomen social com d'una experiència personal, per la qual cosa el seu 
abordatge es torna molt complex. 

La soledat augmenta amb l'edat i depèn de les expectatives de vida. Per tant, encara que la 
solitud la pot experimentar qualsevol persona i existeixen altres col·lectius en risc de patir-
la, són les persones majors les que representen els percentatges més elevats de solitud, i 
també són les que manifesten aquesta anomenada “malaltia silenciosa” com una de les 
seves principals preocupacions. 

Un estudi de La Caixa mostra que tant la percepció de soledat (en la seva dimensió 
emocional) com el risc d'aïllament social (la falta d'amics) afecten una de quatre persones 
adultes al nostre país. Si es combinen tots dos aspectes, un 43,6% dels participants en 
l'estudi es trobaven en risc d'aïllament social o bé se sentien solos. 

Tant la dimensió subjectiva de la soledat (sentir-se només) com l'exclusió de la relacions 
socials (aïllament social) són circumstàncies que afecten nombroses persones adultes i, 
especialment, als homes majors de 65 anys. 

Prevenir i intervenir és clau per a reduir la seva presència i evitar les conseqüències 
negatives, que van més enllà de l'àmbit psicològic tenint també implicacions socials i de 
salut pública. 
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Per tot això, el grup Popular proposa l’aprovació dels següents, 

ACORDS 

Primer.- L’Ajuntament de Santanyí insta al govern de l’Estat al disseny i implementació, 
d’una forma urgent, d’una Estratègia Nacional contra la Soledat Crònica, tal com es va 
aprovar al Senat el mes d’octubre del 2020, a iniciativa del Partit Popular, i que també s’ha 
presentat al Congrés de diputats. 

Un pla estratègic que, des de la total col·laboració amb les comunitats autònomes, les 
Corporacions Locals i les organitzacions del tercer sector, preservi i desenvolupi el benestar 
físic, la salut mental i la seguretat dels majors. La referida estratègia deurà, entre d’altres: 

- Impulsar campanyes de sensibilització i conscienciació en la societat sobre la solitud 
crònica en les persones majors, per a procurar avanços en el seu coneixement i en la 
comprensió de les seves conseqüències. 

- Promoure mesures amb les quals desenvolupar la prevenció, la detecció i l'abordatge 
primerenc, el voluntariat i la proactivitat i corresponsabilitat dels ciutadans enfront de la 
solitud crònica en les persones majors. 

- Possibilitar un tractament integral, transversal, personalitzat, humanitzat, 
professionalitzat i multidisciplinari (sociosanitari, educatiu) de la solitud crònica en les 
persones majors. 

- Fomentar la recerca entorn de la solitud crònica en les persones majors per a optimitzar 
l'ús dels avanços tecnològics, adaptar entorns i desenvolupar la innovació social en el seu 
abordatge. 

- Analitzar les bones pràctiques i les experiències d'èxit implementades en altres països per 
a, a partir de la seva adaptació a les característiques sociodemogràfiques de la nostra 
societat, replicar-les al nostre país. 

- Estimular l'abordatge de la solitud crònica en les persones majors en el marc de l'agenda 
social de la Unió Europea per a generar sinergies entre els Estats membres amb les quals 
agilitar la consecució d'avanços. 

Segon.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca 
a prioritzar la humanització en el tracte que reben les persones majors i la protecció als
seus drets individuals, així com, de la implantació de mecanismes de vigilància i observació 
davant qualsevol cas de vulnerabilitat. 
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Tercer.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Govern de les Illes Balears i al Consell de 
Mallorca, en col·laboració amb aquest consistori, dins les seves competències, a dissenyar i 
posar en marxa programes d’acompanyament per evitar la solitud de les persones majors 
a través de la conversa. I enfortir els serveis de teleassistència i assistència domiciliària a les 
persones majors dependents que resten a l’espera. 

Quart.- L’Ajuntament de Santanyí insta al Consell de Mallorca a estudiar la creació d’un 
canal de difusió via Whatsapp d'oci i formació, acostant a continguts que puguin ser 
d'interès per al col·lectiu de persones majors: informació sobre oci, art, actualitat, esport. 
 
La portaveu del PSIB-PSOE proposa afegir: 

“El Ayuntamiento de Santanyí insta al Gobierno de España a seguir con su política de 
protección de los consumidores mayores, especialmente frente a las entidades financieras, 
desarrollando lo antes posible iniciativas como el "Plan de inclusión financiera para 
mayores". 

Asimismo, insta a lo mismo al Govern balear, redactando lo antes posible su "Ley de 
protección de los derechos de las personas mayores". 

Vega Oreja demana la inclusió de l’esmena. 

La proposta s’aprova per unanimitat de les persones assistents (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 
1). 

 

1.2. Economia hisenda i pressupost 

 

1.2.1. MC 04/2022 modificació de les Bases d’execució despesa pluriennal escola Blai 
Bonet 

Antecedents: 

Vista l’aprovació pel ple de l’Ajuntament en sessió de 27/12/2021 de la segona addenda al 
conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Santanyí, l’Administració de la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears i l’IBISEC per el finançament i l’execució de les obres de 
millora de les infraestructures educatives del terme municipal de Santanyí aprovat pel Ple 
de l’Ajuntament de 30 d’abril de 2019 i signat el 9 de maig de 2019 amb addenda aprovada 
pel ple de 30 d’abril de 2020 signada el 22.05.2020, signada el 13 de gener de 2022. 
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Vista l’aprovació pel Ple de l’Ajuntament en sessió de 27/12/2021 de la segona modificació 
del contracte de factoring sense recurs amb l’entitat BANCO BILBAO VIZCAYA ARGENTARIA 
S.A. amb CIF A48265169 aprovat pel Ple de l’Ajuntament de 29 d’agost de 2019 i signat el 11 
de desembre de 2019 amb annex aprovat pel ple de 30 d’abril de 2020, signada el 4 de 
gener de 2022. 

Vist que dels anteriors convenis i contractes deriven uns compromisos d’ingrés per a 
l’Ajuntament per part de l’IBISEC xifrats en 2.558.447,41€. Dels quals s’ha cedit el seu 
cobrament al banc BANCO BILBAO VIZCAYA ARGENTARIA S.A l’import de 2.500.000,00 euros 
per tal de garantir la disponibilitat dels fons per part de l’Ajuntament durant el ritme 
d’execució de l’obra. 

Vist que una vegada redactats els plecs de contractació de l’obra resulta el següent: 

A. PRESSUPOST BASE DE LICITACIÓ 

A.1 Preu a tant alçat: 

Import pressupost execució material (inclou GG y BI, IVA exclòs): 2.114.419,35 euros 

IVA (21%): 444.028,06 euros 

Total Pressupost base de licitació (PBL): 2.558.447,41 euros 

Vist el pla d’execució de l’obra amb previsió d’inici de les obres el mes de juliol del 2022 i 
d’acabament al mes agost de 2023 amb la següent distribució per anualitats: 

B.1 Distribució per anualitats: 

Any Total (IVA inclòs)  

2022 750.186,70 euros (6 mesos) 

2023 1.808.260,71 euros (8 mesos) 

I vista la fiscalització favorable d’intervenció, 

Es proposa l’adopció del següent acord: 

PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de la base 36 de les Bases d’execució del 
Pressupost per a l’exercici 2022 que quedaria redactada de la següent manera: 

Base 36. Despeses plurianuals 

Les despeses plurianuals es regiran pel que disposen l’art. 174 del Text Refós de la Llei 
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Reguladora de les Hisendes Locals, RD legislatiu 2/2004 i els arts. 79 a 88 del RD 500/90, i quant 
a la competència, pel que disposen els articles 21.2 l) i 22.1 k) de la LRBRL. 

1. Podran adquirir-se compromisos de despesa que hagin d'estendre's a exercicis futurs per 
finançar inversions i transferències de capital, sempre que la seva execució s'iniciï en aquest 
exercici 2022 i que el volum total de les despeses compromeses per als anys 2022, 2023, 2024 i 
2025 no superi els límits del 70, 60, 50 i 50 per 100 de la suma de crèdits inicials consignats en 
cada article. 

2. En el cas de contractes d’arrendaments, subministraments, assistència tècnica, prestació de 
serveis i execució d’obres de manteniment, els límits serà de quatre anys. 

3. En el cas d’arrendament de béns immobles, vehicles o equips, serà necessari informe 
d'Intervenció sobre estimació de cobertura en exercicis futurs. 

4. Respecte a les càrregues financeres, haurà de complir-se el que estableix la normativa vigent 
respecte d'endeutament. 

5. En els casos que existeixi la consignació en el Pressupost corrent per a la realització de la 
totalitat de la despesa i el seu termini d’execució no sigui superior a un any, però que, per 
causa del moment de l’adjudicació o disposició de la despesa, s’hagi d’acabar d’executar en 
l’exercici següent, la competència d’autorització i disposició s’ha de considerar a favor de 
l’òrgan competent en el cas d’haver-se executat tota la despesa durant l’exercici. 

6. Per al 2022, de conformitat amb l’article 174.4 del Reial Decret legislatiu 2/2004 pel que 
s’aprova el Text refós de la llei reguladora de les Hisendes Locals s’estableixen el següents 
projectes pluriennals d’inversió: 

 

Descripci
ó 

Import 
total 

2019 2020 2021 2022 2023 Inversió 
2022 

Edifici 
multifunc
ional 
C.d’Or 
fase 2 

1.408.88
5,36 

100.000
,00 

144.628,
80 

900.528,3
9 

263.728,
17 

 263.728,17 

Transf.ca
pital 

500.748,
68 

 294.542,
85 

 206.205,
83 

 206.205,83 
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consorci 
rec. 
sociosani
taris 
centre 
dia Cala 
d’Or 

Escola 
Blai 
Bonet 

2.558.44
7,41 

   750.186,
70 

1.808.260,
71 

750.186,70 

 

SEGON.- Exposar al públic aquest acord que serà considerat definitiu, si no es produeixen 
reclamacions en contra durant el termini d’exposició pública, i entrarà en vigor una vegada 
s’hagi complit el que disposa l’article 112.3 de la Llei 7/1985 de 2 d’abril reguladora de les 
bases del Règim local, i també l’article 169 del Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals aprovat pel RD legislatiu 2/2004 de 5 de març. 

La interventora manifesta que hi ha una errada de transcripció:  

On diu: Podran adquirir-se compromisos de despesa que hagin d'estendre's a exercicis futurs 
per finançar inversions i transferències de capital, sempre que la seva execució s'iniciï en 
aquest exercici 2020 i que el volum total de les despeses compromeses per als anys 2020, 2021, 
2022 i 2023 no superi els límits del 70, 60, 50 i 50 per 100 de la suma de crèdits inicials 
consignats en cada article. 

Ha de dir: Podran adquirir-se compromisos de despesa que hagin d'estendre's a exercicis 
futurs per finançar inversions i transferències de capital, sempre que la seva execució s'iniciï en 
aquest exercici 2022 i que el volum total de les despeses compromeses per als anys 2022, 2023, 
2024 i 2025 no superi els límits del 70, 60, 50 i 50 per 100 de la suma de crèdits inicials 
consignats en cada article. 

La proposta s’aprova per unanimitat de les persones assistents (PP 10, SUMA 5 i PSIB-PSOE 
1). 

La batlessa vol donar les gràcies a la interventora per la feinada d’haver d’estar en contacte 
permanent amb la Conselleria. 
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1.2.2. Informe resum control intern 2021 

Antecedents 

El control intern, regulat en l'article 213 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes 
Locals i desenvolupat pel Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim 
jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local, és l'exercit en les Entitats 
Locals respecte de la seva gestió econòmica, i en el seu cas, la dels organismes autònoms i 
de les societats mercantils d'elles dependents, en la seva triple accepció de funció 
interventora, control financer i controls d'eficàcia i eficiència. 

Els resultats d'aquest control intern, d'acord amb l'article 37 del referit Reial decret 
424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats 
del Sector Públic Local, hauran de recollir-se en el corresponent informe resum anual, en 
ocasió de l'aprovació del compte general. Conforme al mandat imposat pel punt tercer 
d'aquest mateix article la Intervenció General de l'Administració de l'Estat va dictar la 
Resolució de 2 d'abril de 2020, per la qual s'establien les instruccions a les quals han de de 
ajustar-se el contingut, estructura i format de l'informe resum. 

S'ha emès per la intervenció municipal Informe resum de control intern relatiu a l'exercici 
2021. 

Fonaments de dret 

Article 37.2 Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del 
control intern en les entitats del Sector Públic Local 

Proposta 

Remetre a la Comissió Informativa i al Ple el següent informe: 

Expedient: Informe resum control intern 2021  

Aquesta Intervenció, en virtut de les atribucions de control citades i establertes en l'article 
213 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març i desenvolupades pel Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, 
pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local; i, 
en atenció a les facultats recollides en l'article 4.1.b).6è del Reial decret 128/2018, de 16 de 
març, pel qual es regula el règim jurídic dels funcionaris d'Administració Local amb 
habilitació de caràcter nacional, emet el següent: 
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INFORME RESUM ANUAL SOBRE EL CONTROL INTERN 

 

INTRODUCCIÓ 

 

PRIMERA. El control intern, regulat en l'article 213 del Text Refós de la Llei Reguladora de 
les Hisendes Locals i desenvolupat pel Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es 
regula el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local, és l'exercitat 
per les Entitats Locals respecte de la seva gestió econòmica, i en el seu cas, la dels 
organismes autònoms i de les societats mercantils d'elles dependents, en la seva triple 
accepció de funció interventora, control financer i controls d'eficàcia i eficiència. 

Els resultats d'aquest control intern, d'acord amb l'article 37 del referit Reial decret 
424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats 
del Sector Públic Local, hauran de recollir-se en el corresponent informe resum anual, en 
ocasió de l'aprovació del compte general. Conforme al mandat imposat pel punt tercer 
d'aquest mateix article, la Intervenció General de l'Administració de l'Estat va dictar la 
Resolució de 2 d'abril de 2020, per la qual s'establien les instruccions a les quals ha 
d'ajustar-se el contingut, estructura i format de l'informe resum. 

En virtut d'això, s'emet el present informe en el qual s'inclou un resum anual dels principals 
resultats obtinguts en les actuacions inherents a la funció interventora i el control financer 
per a l'exercici 2021 d'aquesta Entitat. 

SEGONA. La funció interventora, que té per objecte controlar els actes, qualsevol que sigui 
la seva qualificació, que donin lloc al reconeixement de drets o a la realització de despeses, 
així com els ingressos i els pagaments que d'ells es derivin, i la inversió o l'aplicació en 
general dels fons públics, s'aplica en aquesta Entitat en règim de fiscalització plena en el 
cas de les despeses, i posterior en el cas dels ingressos, tal com s'estableix en les Bases 
d’execució del pressupost. 

TERCERA. El règim de control financer al qual es troben sotmesos els actes de l'entitat local 
s'identifica amb el règim ordinari. El control financer, exercit mitjançant el control 
permanent i l'auditoria pública, té per objecte verificar el funcionament dels serveis en 
l'aspecte econòmic financer per comprovar el compliment de la normativa i de les 
directrius que els hi son aplicables i, en general, que la seva gestió s’ajusta als principis de 
bona gestió financera, comprovant que la gestió dels recursos públics es troba orientada a 
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l’eficàcia, a la eficiència, al l’economia, a la qualitat i a la transparència, i pels principis 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera en l’ús dels recursos públics. 

 

ABAST DE L'INFORME 

PRIMERA. Funció Interventora 

A la vista de les actuacions dutes a terme en l'exercici de la funció interventora al llarg de 
l'exercici 2021, cal recollir la següent valoració de resultats: 

 

A . Ingressos: 

A.1 Ingressos sotmesos a Fiscalització prèvia plena 

En l'exercici d’aquesta funció interventora prèvia de tot acte, document o expedient 
susceptible de produir drets de contingut econòmic i ingressos o moviment de fons de 
valors en la Tresoreria, s'han emès els següents informes de fiscalització prèvia en relació a 
ingressos (es tracta de convenis per ala percepció de transferències corrents o de capital): 

 

Estat dels informes Nombre 

Fiscalitzat de conformitat 5 

Fiscalitzat amb objeccions 4 

Fiscalitzat amb discrepància no resolta 0 

 

Sent els motius de cadascun de les objeccions i les discrepàncies no resoltes, els recollits en 
el següent quadre: 

 

Referència interna 
de l'informe amb 
objeccions 

Motiu 
Referència interna de l'informe 
amb discrepància no resolta 

Mot
iu 
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01.21.01 ABV 02.21.01 
ABV 03.21.01 ABV 
04.21.01 ABV 

Signatura del 
conveni IMAS 
PPB, UGN, 
SUPORT 
PSICOSOCIAL I 
PRESTACIONS 
ECONÒMIQUE
SI DOTACIÓ 
EINES 
INFORMÀTIQU
ES sense 
aprovació ni 
fiscalització 
prèvia. 

  

 

A.2 Ingressos sotmesos a Control posterior 

En l'exercici de la funció interventora d'ingressos mitjançant el control inherent a la presa 
de raó en comptabilitat i el control posterior exercit mitjançant el control financer, s'han 
obtingut els següents resultats: 

 

Estat Nombre 

Conforme TOTS 

Amb 
anomalies o 
irregularitat
s 
detectades 

CONTINUAM TINGUENT COBRAMENTS EN METÀL.LIC A TAXES: 
DOCUMENTS ADMINISTRATIUS, US DE LOCAL DESTINAT A 
MATANCES PORCÍ, ANIMALS ABANDONATS, FOTOCÒPIES 
BLIBLIOTECA, US DE LES PISTES DE TENNIS SES PUNTETES CALA 
D’OR, ESPORÀDICS PAGAMENTS EN METÀL.LIC A L’EMPRESA 
MUNICIPAL PER TAXA CEMENTIRI, AMB ESCAS O NUL CONTROL. 

 

Sent els motius de cadascuna de les anomalies detectades els recollits en el següent 
quadre: 
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Referència interna de l'expedient 
Mo
tiu 

No s’han iniciat expedients formals però s’han hagut d’efectuar 
requeriments verbals d’ingrés de quantitats al no estar establerta una 
periodicitat o regularitat en el seu ingrés.  

 

B. Despeses 

En l'exercici de la fiscalització i intervenció prèvia de tot acte, document o expedient que 
doni lloc a la realització de despeses, així com els pagaments que d'ells es derivin, s'han 
emès els següents informes de fiscalització: 

 

Estat dels informes 
Nomb
re 

Fiscalitzat de conformitat 70 

REPAROS 18 

Desglossament reparos 
 

Fiscalitzat amb reparaments subsanats 0 

Fiscalitzat amb reparament per reconeixement extrajudicial de 
crèdits 

17 

Fiscalitzat amb reparaments pendents de contestar 1 

Fiscalitzat amb reparament amb resolució contraria a l’objecció 0 

 

Contingut dels reparos: 

Fiscalitzat amb reparament per reconeixement extrajudicial de crèdits: 17 
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La gestió de la despesa per contractació menor no és objecte d’emissió d’informe específic 
de fiscalització sinó que quan és de conformitat pel que fa a l’existència de crèdit i a 
procediment (inclou justificació de necessitat, informe d’adequació a preus de mercat i de 
no fraccionament) es materialitza la fiscalització de conformitat en la emissió de la 
corresponent relació comptable AD, O o ADO. 

Durant l’exercici 2021 s’ha aprovat pel procediment de reconeixement extrajudicial de 
crèdits despesa per un import total de 982.300,94 euros: 349.730,51 euros per resolució de 
batlia, oida la junta de govern local i 632.570,43 per acord de la junta de govern local, amb 
les següents observacions: 

La despesa supera els 3.000 € i no hi ha pressupost previ aprovat. 

S’ha comprovat per la intervenció municipal que les despeses superen en volum anual els 
límits de la contractació menor per tipus de contracte o que es tracta de despeses 
periòdiques o repetitives i per tant de durada superior a 1 any. 

Incompliment de la Base 35.2 de les Bases d’Execució del Pressupost de 2021 d’aquest 
Ajuntament, al superar la despesa els 5.000,01 € i/o de la instrucció de Contractació Menor 
aprovada per la Junta de Govern de dia 22 de març de 2018 (despesa superior a 3.000€ 
sense aprovació de pressupost previ). 

Atesa la Llei 9/2017 de CSP existeix la necessitat de procedir a la licitació del servei, obra o 
subministrament al que fan referència. 

Les despeses amb aquestes observacions son objecte de tramitació per reconeixement 
extrajudicial de crèdits amb aprovació per part de la batlia, oída la Junta de Govern o de la 
Junta de Govern (a partir del 9 de juny )sempre que hi hagi crèdit pressupostari. En el cas 
de despesa sense crèdit es tramita per part del Ple. 

 

Fiscalitzat amb reparaments pendents de contestar :1 

Contracte menor pista de pàdel Santanyí: objeccions pel que fa la qualificació jurídica del 
contracte, disponibilitat dels terrenys on s’ha d’ubicar i deficiències en la gestió proposada. 
El centre gestor no ha seguit impulsant la despesa pel que l’expedient continua en 
tramitació. 

 

Fiscalitzat amb reparament amb resolució contraria a l’objecció :0 
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Referència interna de 
l'informe amb 
objeccions 

Motiu 

 

C. Actes amb omissió de la funció interventora: 

Els informes amb omissió de funció interventora no s’han realitzat com a tals durant 
l’exercici 2021 i s’ha tramitat tota la despesa on s’ha produït la omissió de la funció 
interventora pel procediment de reconeixement extrajudicial de crèdits amb informe 
d’intervenció. 

 

En l'exercici de l'expressada funció interventora, s'han detectat els següents expedients en 
els quals es va observar omissió de la preceptiva fiscalització o intervenció prèvia: 

 

Referència 
interna de 
l'expedient 

Referencia interna de 
l'informe d'omissió 

Descripció de 
la despesa 

Imp
orti 

Incompli
ment 

 

C.1 Resultats més significatius dels actes amb omissió de la funció interventora (NO 
APLICA) 

A la vista de les dades anteriors i segons el parer d'aquesta Intervenció, mereixen especial 
esment els següents expedients amb omissió de la funció interventora pels motius que a 
continuació es relacionen: 

SEGONA. Control Financer Permanent 

No hi ha actuacions especifiques més enllà de les atribuïdes per l’ordenament jurídic a 
l’òrgan interventor. 
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TERCERA. Auditoria Pública 

A la vista de les actuacions dutes a terme en l’exercici del control financer al llarg de l’any 
2021 en la seva modalitat d’auditoria pública, cal recollir la següent valoració de resultats: 

 

Tenint en compte la nostra estructura, la intervenció municipal ha de realitzar anualment 
l’auditoria dels comptes anuals de les societats mercantils no sotmeses a la obligació 
d’auditar-se i incloses al pla anual d’auditories. L’Ajuntament de Santanyí disposa d’una 
societat mercantil 100% anomenada SERVEIS MUNICIPALS DEL MUNICIPI DE SANTANYÍ SLU 
. 

 

Conforme a l’article 34 del Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim 
jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local s’ha contractat la prestació 
del servei de col·laboració amb la intervenció municipal en la realització del control financer 
a la societat municipal SERVEIS MUNICIPALS DEL MUNICIPI DE SANTANYÍ SLU que 
compren: 

1. Auditoria financera dels comptes anuals exercici a 31.12.2018 i 31.12.2019. 

2. Auditoria de compliment de normativa exercicis 2018 i 2019. 

Aquest contracte s’ha prorrogat durant el 2020 per 2 anys, és a dir, auditoria exercicis 2020 i 
2021, tenint en compte que la fase final del treball d’auditoria de l’exercici 2021 ha de ser 
entre l’1 i el 25 de març del 2022. 

Aquest servei ha suposat la col·laboració privada en les actuacions d’auditoria pública del 
servei d’intervenció municipal i s’ajusta a les instruccions donades per l’òrgan interventor. 

A la vista de l’anterior una vegada finalitzat el treball de camp de la auditoria, els auditors 
entreguen l’informe provisional a la intervenció municipal i els esborranys de l’informe pel 
seu estudi conjuntament amb la gerència de l’empresa municipal. 

Així s’ha emès informe d’auditoria e informe de compliment en data març de 2022 per 
l’empresa MOYA AUDITORIA BALEAR, S.L.P. del que es conclou el compliment adequat de la 
normativa més significativa que és d’aplicació a l’administració i al control de fons públics si 
be s’assenyalen deficiències en matèria de contractació de personal. 
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CONCLUSIONS I RECOMANACIONS 

PRIMERA. Funció Interventora 

A la vista de les valoracions globals de la funció interventora exercida al llarg de l’any 2021, 
cal recollir les següents conclusions i recomanacions a incloure en el Pla d’Acció: 

 

SITUACIÓ A CORREGIR: MESURES CORRECTORES PROPOSTES: 

Descripció 
dels 
procedime
nts o 
actuacions 

Referència interna de 
l’informe amb 
objeccions/discrepànc
ies que li va donar 
origen 

Descripció de la mesura o acció 

Data 
d’inici i 
calendar
i 
d’actuac
ió 

DESPESA 
SENSE 
CONTRACT
E 

REPAROS 1 a 6 i 8 a 17 
2022 

PROCEDIR A LA LICITACIO 
CORRESPONENT 

Seguiment sistemàtic per part 
dels òrgans gestors d'aquells 
serveis i subministraments que 
de forma successiva es presten 
en l'Entitat, per evitar retards en 
els expedients de contractació i 
aconseguir una adequada 
planificació. 

Valorar la conveniència de la 
centralització d'aquells 
contractes que per a aquestes 
prestacions celebren diferents 
òrgans gestors. 

Indicar als òrgans de 
contractació/òrgans gestors que 
planifiquin adequadament les 
seves necessitats de 

3T I 4T 
2022 
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contractació, iniciant els 
expedients amb suficient 
antelació i impulsant la 
tramitació d'aquests a fi que no 
es produeixin prestacions que 
no estiguin emparades en els 
corresponents contractes 
celebrats i formalitzats. 

Assegurar l’existència de crèdit 
abans de dur a terme qualsevol 
contractació o despesa. 

INGRESSOS 
EN EFECTIU  

ELIMINAR LA SEVA EXISTÈNCIA 
O RESTRINGIRLA A PACTES AMB 
LA TRESORERIA I LA 
INTERVENCIÓ 

 

 

SEGONA. Control Financer Permanent 

No aplicat 

TERCERA. Auditoria Pública 

A la vista de les actuacions de control financer exercit al llarg de l'any 2022 a la societat 
municipal SERVEIS MUNICIPALS DEL MUNICIPI DE SANTANYÍ SLU , cal recollir les següents 
conclusions i recomanacions: 

Ajustar els seus processos de contractació de personal a la normativa vigent i que es 
respectin en qualsevols cas els principis de publicitat, igualtat, mèrit i capacitat. 

QUARTA. DEFICIÈNCIES QUE REQUEREIXEN L'ADOPCIÓ DE MESURES CORRECTORES A 
TRAVÉS D'UN PLA D'ACCIÓ 

A la vista de les conclusions i recomanacions posades de manifest a l'apartat anterior, es 
considera, que les situacions que requereixen de l'elaboració d'un pla d'acció, en el qual es 
recullin les mesures de correcció a adoptar, així com el responsable i el calendari per a la 
seva implementació, són les següents: 

DESCRIPCIÓ DE LA SITUACIÓ A CORREGIR: 
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Licitació de tota la despesa que amb la llei de contractes del sector públic ha deixat de tenir 
la consideració de contracte menor i que es ve tramitant com a reconeixement extrajudicial 
de crèdits. 

Seguiment de les normes aplicables a la contractació de personal en la empresa municipal: 
control de la taxa de reposició, processos de contractació basats en publicitat, mèrit i 
capacitat. 

QUINTA. VALORACIÓ DEL PLA D'ACCIÓ 

En aquest punt, per efectuar la valoració del pla d'acció hauran d'atendre's als següents 
aspectes, tal com recull la Resolució de 2 d'abril de 2020 de la IGAE (boib número 96 de 6 
d’abril de 2020) 

A la vista de l’informe de control intern 2020 que es va trametre al Ple de 26 d’abril de 2021 
es valora per aquesta intervenció: 

1.si s'ha presentat un pla d'acció que contingui de forma clara i identificable les mesures 
concretes que es proposen adoptar per corregir les deficiències posades de manifest i per 
evitar que es reprodueixin en el futur. 

Sí s’ha presentat un pla d’acció en data 28 de desembre de 2021, no s’ha respectat el 
termini de tres mesos, des de la remissió al ple de l’informe de control intern, establert 
l’article 38 del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimenjurídico 
del control interno en las entidades del Sector Público Local. 

2.si el contingut d'aquestes mesures és raonable per corregir les deficiències i no 
reprodueix explicacions o mesures que ja van ser valorades i tingudes en compte per 
l'òrgan de control al moment de realització de les actuacions de control. 

En part les reprodueix. 

3.si s'inclou un calendari d'adopció de mesures, en el cas de què no s'hagin adoptat 
immediatament i si el calendari s'està complint en els termes exposats en el pla. 

S’inclou un calendari d’actuació. 

4.si s'identifica als responsables de la seva implantació. 

S’identifiquen els responsables. 

5.si efectivament amb les mesures adoptades s'ha obtingut el resultat pretès. 
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Es detallen alguns resultats obtinguts i s’amplia el termini temporal per a la consecució dels 
que no s’hi ha arribat. 

D'acord amb el recollit en l'Informe resum Anual de Control Intern de l'exercici anterior 
2020, sí es va elaborar el corresponent Pla d'Acció de l'exercici 2020 per part de la batlessa 
de l’Ajuntament de Santanyí. 

D'acord amb el Pla d'Acció de l'exercici 2020, formalitzat en data 28 de desembre de 2021, 
en el qual es posaven de manifest les febleses d'aquest exercici, s'ha aconseguit el grau de 
compliment següent, d'acord amb el calendari d'implantació de les mesures correctores en 
ell recollides: 

 

 

SITUACIÓ A 
CORREGIR 

 

 

MESURES CORRECTORES 
PROPOSTES 

 

 

VALORACIÓ 

 

Descrip
ció dels 
procedi
ments 
o 
actuaci
ons 

 

Referència 
interna de 
l’informe que 
li va donar 
origen 

 

 

Descripció de 
la mesura o 
acció 

 

Data d’inici 
o calendari 
d’actuació 

 

Descripci
ó del 
grau de 
complim
ent 

 

Data 

 

Situació 
[tancada / 
oberta] 

 

DESPE
SA 
SENSE 
CONTR
ACTE 

 

 

REC 1 a 13 
2020 

 

PROCEDIR A 
LA LICITACIÓ 
CORRESPONE
NT 

Des de la 
data de la 
emissió de 
l’informe i 
durant tot 
l’exercici 

2022 

 

PENDEN
T 

 

LA 
DEL 
PLA 
D’AC
CIÓ 

 

OBERTA 

   Des de la DURANT   
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DESPE
SA 
SENSE 
CRÈDIT 

 

REC 3b i 10b 
2020 

ASSEGURAR 
L’EXISTÈNCIA 
DE CRÈDIT 
ABANS 
D’ENCARREGA
R LA DESPESA 

 

data de la 
emissió de 
l’informe. 

 

EL 2021 
NO 
EXISTEIX
EN 
DESPES
ES 
SENSE 
CRÈDIT 

COMPLE
RT 

LA 
DEL 
PLA 
D’AC
CIÓ 

TANCADA 

 

INGRE
SSOS 
EN 
EFECTI
U 

 

 

 

ELIMINAR LA 
SEVA 
EXISTÈNCIA O 
RESTRINGIR-
LA A PACTES 
AMB LA 
TRESORERIA I 
LA 
INTERVENCIÓ 

 

Des de la 
data de la 
emissió de 
l’informe i 
durant tot 
l’exercici 

2022 

 

PENDEN
T 

 

LA 
DEL 
PLA 
D’AC
CIÓ 

 

OBERTA 

 

DEFICI
ÈNCIES 
EMPRE
SA 
MUNIC
IPAL 

 

 

INFORME 
D’AUDITORI
A 

 

PROCEDIR A 
LA LICITACIÓ 
DE LA 
DESPESA 
SENSE 
CONTRACTE. 

 

 

Des de la 
data de la 
emissió de 
l’informe i 
durant tot 
l’exercici 

2022 

 

PENDEN
T 

 

LA 
DEL 
PLA 
D’AC
CIÓ 

OBERT 

 

D’acord amb el pla d’acció emès s’ha aconseguit la eliminació de quasi la totalitat de 
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despeses sense crèdit al 2021, s’ha procedit a la licitació de despeses recurrents a la 
empresa municipal i no es fa esment d’aquesta deficiència a l’informe d’auditoria 2021 i la 
resta d’accions encara s’estan desenvolupant tal com es desprèn dels incompliments de 
l’exercici 2021 detallats a aquest informe de control intern. 

SEXTA. DESTINATARIS DE L’INFORME: 

Donar trasllat del present informe a la Batlessa per a la seva remissió al Ple de l'Entitat 
Local i a la Intervenció General de l'Administració de l'Estat en el curs del primer 
quadrimestre de l'any, en ocasió de l'aprovació del Compte General . 

A la vista d'aquest, la batlessa haurà de formalitzar el corresponent Pla d'Acció que 
determini les mesures a adoptar per esmenar les febleses, deficiències, errors i 
incompliments detectats. 

El Ple pren coneixement de l’informe. 

Jaume Amengual indica que se sol·licita un pla d’acció i també es fa esment al pla d’acció 
que es va presentar el 28 de desembre de 2021que es va presentar tard. Al 2019 també es 
va fer un informe de control intern i al 2020 no se’n va presentar cap. S’ha de dir que 
aquest informe posa de manifest que hi ha deficiències importants, bàsicament ho va 
tractar a la Junta General de l’empresa, diu bàsicament que hi ha falta de control de la taxa 
de reposició, falta de publicitat, mèrit i capacitat a les contractacions de personal i que hi ha 
deficiències en matèria de contractació de personal, a part del tema dels “reparos” que són
un total de 17 i la gran quantitat de despesa que s’ha autoritzat amb aquest sistema del 
procediment extrajudicial de crèdits i es parla de 982.000 euros, que els sembla una 
autèntica barbaritat i que voldrien que constassin en acta totes aquestes deficiències que 
diu l’informe i que el pla d’acció ha arribat tot i que ha arribat tard i esperen que pugui 
contribuir a millorar la situació.  

Maria Monserrat indica que es va redactar i que el Pla d’Acció del 21 i del 22 estan fets i que 
poc a poc es van millorant coses.  

Jaume Amengual manifesta que està content que arribi aquest pla d’acció però indica que 
hi ha deficiències, entre d’altres 17 “reparos” més una despesa de 992.000 €. 

La batlessa manifesta que aquest punt és un informe i no es vota.  

 

1.2.3. Proposta d’acord d’aprovació de l’expedient núm. 5 de modificació de crèdits en 
el pressupost de l’Ajuntament de Santanyí de 2022 (CEXT 02-2022/SUPL 02-2022) 
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1. Vista la memòria justificativa de la modificació de crèdits, per part de la batlessa d’aquest 
Ajuntament, on es detalla el contingut de la modificació de crèdit proposada així com el seu 
finançament. 

2. Atès que la Intervenció d’aquest Ajuntament ha emès el dictamen preceptiu, on es fan 
constar les operacions de modificació de crèdit que es proposen per atendre a les despeses 
esmentades, i d’acord amb allò que es preveu en el capítol III Secció 2ona. a l’article 177 del 
TRLRHL aprovat pel RD legislatiu 2/2004 de 5 de març, concordant amb els articles 35 a 38 
del RD 500/1990, de 20 d’abril i amb la base 11 de les bases d’execució del pressupost per a 
2022, la Batlia proposa al Ple de la Corporació que adopti el següent: 

ACORD: 

PRIMER.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació del pressupost d’aquest 
Ajuntament per a la concessió de crèdit extraordinari i de suplementació de crèdit  (MC 
05/2022 CEXT 02/SUPL-02), d’acord amb el següent detall: 

  

DESPESES SUPLEMENTACIÓ DE CRÈDIT: 

ORGANICA PROGRAMES ECONÒMICA DESCRIPCIÓ EUR 

10 49102 22100 
E. elèctrica repetidors TV3 
i Consolació 2.300,00 

11 16001 22100 E. elèctrica clavegueram 27.094,94 

11 16221 22100 
E. elèctrica tractament 
residus 873,83 

11 16502 22100 
E. elèctrica enllumenat 
públic 

286.471,8
8 

11 41904 22100 E. elèctrica escorxador 790,35 

11 92001 22100 
E. elèctrica edificis ad 
general 69.000,00 

12 16401 22100 E. elèctrica cementeri 6.430,37 
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12 31201 22100 
E. elèctrica unitats 
sanitàries 1.851,74 

12 32601 22100 E. elèctrica escoletes 5.134,36 

14 33301 22100 
E. elèctrica centres 
culturals i civics 36.800,00 

14 33303 22100 E. elèctrica teatre 6.934,02 

16 32301 22100 E. elèctrica escoles 37.227,85 

16 33302 22100 
E. elèctrica escoles de 
música 18.336,11 

17 34201 22100 
E. elèctrica instal·lacions 
esportives 91.296,49 

18 23103 22100 E. elèctrica residències 0,00 

18 23104 22100 
E. elèctrica centre 
d'estades diürnes 9.458,07 

      TOTAL 
600.000,0
0 

  

DESPESES CRÈDIT EXTRAORDINARI: 

ORGANICA PROGRAMES ECONÒMICA DESCRIPCIÓ EUR 

11 93301 60020 Expropiacions forçoses 
1.754.260,
60 

  
  

  TOTAL 
1.754.260,
60 
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FINANÇAMENT CRÈDIT EXTRAORDINARI/SUPLEMENTACIÓ DE CRÈDIT 

ECONOMICA 
INGRESSOS DESCRIPCIÓ IMPORT 

87000 
Romanent de tresoreria per a despeses generals 
(Supl.crèdit) 600.000,00 

87000 
Romanent de tresoreria per a despeses generals (Crèdit 
extraordinari) 1.754.260,60

TOTAL 2.354.260.60

  

SEGON.- Exposar al públic aquest acord durant el termini de quinze dies, que serà 
considerat definitiu, si no es produeixen reclamacions en contra durant el termini 
d’exposició pública, i entrarà en vigor una vegada s’hagi complit el que disposa l’article 
112,3 de la Llei 7/1985 de 2 d’abril reguladora de les bases del Règim local, i també l’article 
169 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals aprovat pel RD legislatiu 
2/2004 de 5 de març. 

Jaume Amengual indica que hi apareixen 1.750.000 € en expropiacions i 600.000 € nous en 
energia elèctrica i els agradaria saber quins canvis hi ha hagut per fer aquestes 
modificacions.  

Maria Monserrat explica que respecte de l’energia elèctrica, volen estar segurs que cada 
mes poden pagar i que canvia l’import cada mes. Que hi ha un conveni amb la Felib, però 
només és per sis mesos, i fins i tot la Felib no s’ha atrevit a fer un conveni per més anys,
perquè no se saben els preus com estaran quan finalitzi el conveni. I que respecte de les 
expropiacions s’ha acomplert amb allò que diu el tribunal d’expropiacions.  

La proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP) i sis abstencions (SUMA 5 i PSIB-
PSOE 1). 

 

1.3. Contractació 

1.3.1. Proposta d’acord d’aprovació pel ple de l’Ajuntament de Santanyí de la 
modificació del contracte de recollida i transport de residus urbans del municipi de 
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Santanyí corresponent al reforç de la recollida selectiva en temporada alta des de l’1 
de maig fins el 31 d’octubre de 2022 

1. Vista la formalització de la modificació del contracte de recollida de residus urbans al 
municipi de Santanyí, relativa a la recollida i transport de la selectiva, que té per 
objecte formalitzar la modificació del contracte de data 16/06/2011 del servei de 
recollida i transport de residus urbans del municipi de Santanyí, afegint la prestació 
de la recollida i transport de la selectiva, possibilitat que venia ja prevista en el plecs 
reguladors del contracte. 

2. Vist l’informe del tècnic de medi ambient de l’Ajuntament de Santanyí en el qual 
posa de manifest que es creu necessari, per tenir un millor servei de recollida 
selectiva al municipi de Santanyí realitzat per l’empresa FCC MEDIO AMBIENTE S.A., 
fer una ampliació del servei de recollida selectiva de dia 1 de maig del 2022 i fins el 
31 d’octubre del 2022. 

3. Vist l’informe del TAG de contractació de l’Ajuntament de Santanyí, amb el vist i plau 
del secretari accidental, en el que informa favorablement sobre la modificació del 
contracte principal de Residus Sòlids Urbans per incloure el reforç de la recollida 
selectiva durant la temporada alta de 2022 (des de l’1 de maig i fins el 31 d’octubre 
de 2022), on conclou que: 

a. Es considera que el cost de la proposta del reforç s’ajusta en la seva totalitat als 
conceptes i preus unitaris establerts a la modificació del contracte de recollida i 
transport de residus, relativa a la implementació del servei de la selectiva. 

b. És possible fer una modificació del contracte principal perquè aquesta modificació, 
conjuntament amb altres, no excedeix del 20% del preu inicial del contracte, IVA 
inclòs. 

c. El Ple de l’Ajuntament de Santanyí és l’òrgan competent per aprovar aquesta 
modificació contractual. 

4. I vista la fiscalització de conformitat de la Intervenció municipal, 

PROPÒS: 

1. Aprovar el modificat del contracte de recollida i transport de residus sòlids urbans 
de l’Ajuntament de Santanyí, per incloure l’augment de la recollida selectiva durant 
la temporada alta de 2022 (des de l’1 de maig i fins el 31 d’octubre de 2022) amb 
l’objectiu de dur a terme de manera adequada el servei de recollida selectiva al 
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terme municipal de Santanyí. 

2. Adjudicar a l’entitat FCC MEDIO AMBIENTE S.A., amb CIF núm. A-28541639, el 
modificat del contracte de recollida i transport de residus sòlids urbans de 
l’Ajuntament de Santanyí, per un import màxim de 79.682,91 € (IVA inclòs) amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 11 16212 22700 del pressupost de l’Ajuntament de 
Santanyí per a 2022 amb la distribució d’anualitats següents: 

a. Anualitat 2022, 6 mesos (1 de maig 2022 – 31 d’octubre de 2022): 79.682,91 € 

3. Autoritzar i disposar a favor de l’entitat FCC MEDIO AMBIENTE S.A, amb CIF núm. A-
28541639, una despesa màxima de 79.682,91 € (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 11 16212 22700 del pressupost de l’Ajuntament de Santanyí per a 
2022, amb la distribució d’anualitats següents: 

a. Anualitat 2022, 6 mesos (1 de maig 2022 – 31 d’octubre de 2022): 79.682,91 € 

4. Requerir a l’entitat FCC MEDIO AMBIENTE S.A, amb CIF núm. A-28541639, perquè en 
el termini de 15 dies comptats des de la data en què es notifiqui a l’empresari l’acord 
de modificació, presenti la documentació d’haver constituït el reajustament de la 
garantia definitiva per un import de 3.621,95 € (5% de 72.439,01 €, que és el preu de 
modificat sense IVA), d’acord amb l’article 109.3 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, 
de Contractes del Sector Públic. 

5. Requerir a l’entitat FCC MEDIO AMBIENTE S.A, amb CIF núm. A-28541639 per a que 
facturi mensualment de manera independent aquesta modificació del contracte, 
consistent en l’augment de la recollida selectiva durant la temporada alta de 2022 
(des de l’1 de maig i fins el 31 d’octubre de 2022). 

Jaume Amengual manifesta que es necessita un canvi radical, ja que l’informe parla de 
contenidors plens, d’incompliment de normes cíviques, de cartró que queda fora, entre
d’altres, per tant, que la situació és preocupant. 

La batlessa explica que s’està preparant la nova licitació i que aquest reforç de la selectiva 
s’ha de fer perquè el que tenen contractat a l’estiu no basta. L’ampliació del servei s’ha de 
fer precisament de dia l’1 de maig fins el 31 d’octubre, que és quan tenen una població 
flotant tres o quatre vegades més grossa que l’habitual.  

La proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP) i sis abstencions (SUMA i PSIB-
PSOE). 
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1.4. Urbanisme 

1.4.1. Proposta d’acord per a l’aprovació de la documentació per esmenar deficiències 
en la fase d’aprovació definitiva de la modificació puntual núm. 92 de les normes 
subsidiàries relativa a la classificació d’un sector urbanitzable directament ordenat 
d’aparcaments, espai lliure i infraestructures públiques i espai lliure privat a Cala 
Llombards. 

Exp. electrònic núm. 2021/1574 

Descripció: modificació puntual de les NS de planejament que té per objecte la classificació 
d’un sector urbanitzable directament ordenat d’aparcaments, espai lliure i infraestructures 
públiques i espai lliure privat a Cala Llombards 

 

Antecedents  

1. En sessió de la Comissió Insular d’Ordenació del Territori i Urbanisme de data 26 de 
novembre de 2021, es va acordar suspendre el tràmit d’aprovació definitiva de la 
modificació número 92 de les Normes subsidiàries de Santanyí, relativa a la 
implantació d’un sistema general d’aparcament, espai lliure i infraestructures a Cala 
Llombards, per tal que siguin reparades les deficiències indicades a l’acord. 

2. Els arquitectes Antonio Ramis Ramos i José Maria Mayol Comas varen presentar 
nova documentació per reparar les deficiències indicades per la Comissió Insular 
d’Ordenació del Territori i Urbanisme, i que eren: 

-Memòria informativa i justificativa – Normes urbanístiques (esmena de deficiències 
informe de 16/11/2021) 

-Resum executiu del planejament (esmena de deficiències informe de 16/11/2021) 

-Informe de sostenibilitat econòmica – Anàlisi de la viabilitat econòmica de les 
actuacions – Estudi econòmic del planejament (esmena de deficiències informe de 
16/11/2021) 

-Plànols d’ordenació de data desembre de 2021 

-Plànols informatius de data desembre de 2021  

3. Així mateix, el darrer apartat de l’acord de la Comissió Insular d’Ordenació del 
Territori i Urbanisme va establir que considerant el canvi de classificació de sòl rústic 
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(sistema general) a sòl urbanitzable, que comporta la modificació, així com els 
evidents canvis d’ordenació, motivats per la situació real de la zona a ordenar, 
s’haurà de realitzar un nou tràmit d’informació pública del document. 

4. Per acord del Ple de l’Ajuntament de data 28.02.2022 es va aprovar la documentació 
presentada per l’equip redactor, i es va exposar al públic mitjançant anuncis 
publicats al BOIB núm. 32 de 03.03.2022, en el Diario de Mallorca de la mateixa data i 
a la pàgina web municipal on s’ha exposat tota la documentació. 

5. Per tal de posar en coneixement les solucions adoptades i avançar en la tramitació 
d’aquesta modificació, s’ha duit a terme una reunió entre els serveis tècnics 
d’Urbanisme del Consell de Mallorca, l’equip redactor i els tècnics municipals. 
Respecte de les deficiències imposades a l’acord de la Comissió Insular d’Ordenació 
del Territori i Urbanisme de 26.11.2021, a la indicada amb el número 9 que diu 
literalment “S’ha d’analitzar la coherència del manteniment com a Sòl Rústic d’una zona 
edificada de 625 m², entre el Sòl Urbà de Cala Llombards i l’aparcament públic objecte de 
la modificació”. 

Aquesta zona que queda entre el sòl urbà de cala Llombards i l’aparcament públic, 
seguint indicacions tècniques del Servei d’Urbanisme del CIM s’incorpora com Espai 
Lliure Privat, i en conseqüència sense que tengui assignat aprofitament urbanístic. 

6. La documentació ara presentada per l’equip redactor és la següent: 

-Memòria informativa i justificativa – Normes urbanístiques (esmena de deficiències 
informe de 16/11/2021) de data març de 2022. 

-Resum executiu del planejament (esmena de deficiències informe de 16/11/2021) 
de data març de 2022. 

-Informe de sostenibilitat econòmica – Anàlisi de la viabilitat econòmica de les 
actuacions – Estudi econòmic del planejament (esmena de deficiències informe de 
16/11/2021) de data març de 2022. 

-Plànols d’ordenació de data març de 2022. 

-Plànols informatius de data març de 2022. 

-Annex a la memòria ambiental de data 08.04.2022. 

7. En quant a la nova documentació presentada ara per l’equip redactor de la 
modificació, i atès que preveu la incorporació dins l’àmbit del SUDO de la parcel·la 
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10006 del polígon 5 com a espai lliure privat, per donar solució a aquesta parcel·la de 
sòl rústic que queda encaixada entre l’aparcament i el sòl urbà de Cala Llombards, 
s’ha redactat un annex al document ambiental per tal de sol·licitar a la Comissió de 
Medi Ambient de les Illes Balears perquè ratifiqui la resolució núm. 99/2019 signada 
en data 17.07.2019, per la qual es va formular informe ambiental estratègic sobre la 
proposta de modificació puntual núm. 92 de les Normes subsidiàries de Santanyí. 

8. Atesa la problemàtica que ocasiona l’afluència de cotxes en aquest indret del terme 
municipal per la gent que visita les platges i cales properes, els problemes de 
circulació o de pas en casos d’urgència posats de manifest tant en distints informes 
de la Policia Local i també en diversos mitjans de comunicació, cosa que s’agreuja a 
la temporada d’estiu, es considera aquest assumpte urgent, i es proposa al Ple que 
sol·liciti a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears que declari/ratifiqui la 
urgència del present expedient conforme a l’article 33 de la Llei 39/2015, d’1 
d’octubre, del procediment administratiu comú de les administracions públiques, 
per tal que ratifiqui o si resultàs necessari torni a formular informe ambiental 
estratègic respecte a la modificació núm. 92 de les Normes subsidiàries, incorporant 
l’annex al document ambiental que contempla incorporada dins el SUDO la zona 
d’espai lliure privat. 

En conseqüència, per tal de reparar les deficiències imposades a l’acord de la 
Comissió Insular d’Ordenació del Territori i Urbanisme de data 26 de novembre de 
2021, i d’acord amb l’informe favorable dels serveis tècnics i jurídics municipals. 

Es proposa l’adopció del següent acord: 

1.- Aprovar novament la documentació redactada pels arquitectes Antonio Ramis Ramos i 
José Maria Mayol Comas, per tal de reparar les deficiències establertes a l’acord de la 
Comissió Insular d’Ordenació del Territori i Urbanisme de data 26 de novembre de 2021 
referent a la modificació núm. 92 de les Normes subsidiàries del terme municipal de 
Santanyí, relativa a la classificació d’un sector urbanitzable directament ordenat 
d’aparcaments, espai lliure i infraestructures públiques i espai lliure privat a Cala 
Llombards. 

2.- Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears que declari/ratifiqui la 
urgència del present expedient conforme a l’article 33 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del 
procediment administratiu comú de les administracions públiques, pels motius indicats a 
l’informe tècnic, perquè ratifiqui la resolució núm. 99/2019 per la qual es va formular 
informe ambiental estratègic o si resultàs necessari torni a formular informe ambiental 
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estratègic respecte a la modificació núm. 92 de les Normes subsidiàries, incorporant 
l’annex al document ambiental que contempla incorporada dins el SUDO la zona d’espai 
lliure privat. 

3.- Sotmetre novament la documentació que integra aquesta modificació puntual a 
informació pública, tota vegada que es considera substancial el canvi de delimitació de la 
zona d’actuació i el canvi de classificació de sòl rústic a sòl urbanitzable, per un termini de 
30 dies, d’acord amb les previsions de l’article 55.3 de la Llei 12/2017, de 29 de desembre, 
d’urbanisme de les Illes Balears. Trametre també la documentació aprovada a la Direcció 
Insular d’Urbanisme per tal que n’emetin informe previ. 

Jaume Amengual indica que donaran suport a aquest punt i sempre a les coses ben fetes, 
de la legalitat i de l’ordenació.  

La batlessa manifesta que a la reunió amb la Consellera de territori hi havia el director de 
l’Agència de Disciplina i va dir que només actua si hi ha una denúncia a un mitjà de 
comunicació.  

Jaume Amengual exposa que des del 2018 es sap que hi ha un aparcament i en tot moment 
han donat suport a la tramitació del procediment corresponent, però el 2020 es va aturar 
aquesta tramitació i pensen que les coses s’han de fer bé o no s’han de fer,  hi ara estan
contents que l’Ajuntament hagi recuperat la diligència amb aquest tema. Que en tot cas, si 
aquest estiu no hi hagués pàrquing el responsable seria l’Ajuntament de Santanyí. 

La batlessa explica que aquí hi ha una modificació del planejament de l’aparcament de Cala 
Llombards que a darrera instància el Consell Insular l’ha fet incloure una modificació sense 
que abans hi hagués cap constància tècnica que s’hagués de fer, ningú havia parlat 
d’aquesta zona verda privada. Vol que consti amb acta que avui es dur aquesta modificació 
núm. 92 perquè fins que el nostre tècnic d’urbanisme va anar a parlar amb els tècnics del 
Consell, arran de la reunió amb la Directora de Territori, ningú havia fet referència que
s’hagués de fer aquesta modificació.  Que el Sr. Amengual sap més que ningú que 
l’expedient no va estar aturat perquè va anar a parlar amb el tècnic d’urbanisme que li va 
reconèixer que per un error seu del mes de febrer de 2021 fins el més de setembre de 2021 
no es va tramitar.  Per tant, que no ha existit cap paralització deguda a aquest equip de 
govern. Si tenen un excés de vehicles a Cala Llombards i si la zona està saturada és per la 
gent que va al Caló des Moro i vol que consti en acta que l’Ajuntament de Santanyí el vol 
regalar al Caló des Moro perquè l’Ajuntament no hi té cap interès ni un amb aquest Caló, i 
ja ha fet tot el recorregut que havia de fer a totes les Administracions i de cap Administració 
ha trobat resposta i l’única Administració que tal vegada podria posar ordre impedint 
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l’accés al Caló des Moro és Costes i la directora de Costes encara no els ha rebut, al 
contrari, els va enviar un escrit on deia que no era de la seva competència. Que hi ha una 
obsessió amb el Caló des Moro que surt moltíssim a la premsa. Que consti que 
l’aparcament quedarà reduït a la meitat i que totes aquestes zones Acire dins Cala 
Llombards s’estan preparant precisament perquè la gent d’aquesta zona no pateixi les 
conseqüències d’aquesta reducció a la meitat de l’aparcament.  

Jaume Amengual demana que consti en acta que el deu de juliol de 2021, Santanyí turisme, 
El Caló des Moro “con sus aguas cristalinas en contraste con la arena blanca y brillante que 
la cubre, la convierte en un lugar idílico”, que quedi clar que el primer que fa propaganda 
és l’oficina de turisme de l’Ajuntament de Santanyí. 

La batlessa contesta que és ben normal que la Regidoria de Turisme que en parli i que
l’Ajuntament pot fer propaganda, perquè viven del turisme i si per donar una imatge 
conjunta del municipi sí que ho pot fer. Els que no poden fer propaganda és el govern que 
quan arriben a l’aeroport hi ha una imatge del Caló des Moro i s’aprofita i tots els 
touroperadors que es beneficien de la imatge i que no aporten cap dobler. Demana si s’han 
plantejat mai si els aparcaments de Mondragó tenen títol habilitant i que ho deixaran aquí. 

 

La proposta s’aprova per unanimitat de les persones assistents. 
 

1.8 Proposta d’urgència de Convalidació de l’acord de la Junta de Govern Local de data 
17 de febrer de 2022, d’inici de l’expedient de contractació de les obres d’ampliació del 
CEIP Blai Bonet, i delegació en la Junta de Govern Local per dur a terme la tramitació, 
aprovació de l’expedient, adjudicació, formalització i resolució del procediment 
d’adjudicació 

Antecedents 

1. Vist l’Acord de la Junta de Govern Local de 17 de febrer de 2022, pel qual s’acorda l’inici 
del’expedient de contractació de les obres d’ampliació del CEIP Blai Bonet. 

2. D’acord amb l’informe del secretari accidental, de 20 d’abril de 2022, en relació a 
laconvalidació de l’Acord de la Junta de Govern Local, pel qual s’acorda l’inici de 
l’expedientde contractació de les obres d’ampliació del CEIP Blai Bonet. 

3. De conformitat amb l’article 52.3 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del 
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procedimentadministratiu comú de les administracions públiques. 

Es proposa l’adopció del següent acord: 

1. Convalidar l’Acord de la Junta de Govern Local de 17 de febrer de 2022, pel qual s’acorda
l’inici de l’expedient de contractació de les obres d’ampliació del CEIP Blai Bonet. 

2. Sol·licitar als serveis administratius i tècnics que elaborin els corresponents plecs de 
clàusules administratives particulars i, en el seu cas, de prescripcions tècniques que han de 
regir la contractació de l’esmentada obra. 

3. Sol·licitar als serveis administratius i tècnics d’aquest Ajuntament que emetin els 
informes pertinents. 

4. Delegar en la Junta de Govern Local la tramitació, aprovació de l'expedient, 
adjudicació,formalització i resolució del procediment d’adjudicació d’aquest contracte, així 
com la resolució de qualsevol incident en relació a l’execució del mateix. 

S’aprova la urgència per unanimitat de les persones assistents.  

Jaume Amengual, manifesta que no estan d’acord amb delegar competències del Ple a la 
Junta de Govern Local.  

La batlessa contesta que aquesta delegació respon a una proposta del departament de 
contractació perquè la contractació sigui molt més àgil i ràpida.  

La proposta s’aprova per majoria de deu vots a favor (PP) i sis abstencions (SUMA i PSIB-
PSOE). 

Aprovació provisional pel Ple de l’Ajuntament de Santanyí de la revisió de tarifes del 
servei públic de taxi presentada per l’Associació de taxis i ràdiotaxis de cala d’or –
Santanyí del municipi de Santanyí 

La batlessa justifica la urgència d’aquest punt de l’ordre del dia per necessitats de 
tramitació. La urgència és aprovada per unanimitat. 

Aprovada la urgència, la batlessa presenta la proposta següent proposta: 

1. Vist l’escrit de l’Associació de taxis i radiotaxis de Cala d’Or - Santanyí, del municipi de 
Santanyí amb núm. de registre d’entrada ENTRA-2022/2155, de data 30 de març de 2022, en 
relació amb la proposta de revisió de les tarifes del taxi per l’any 2022, en el qual exposa 
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que: 

“Ante el incremento de gastos que se vienen soportando en los últimos tiempos, solicitamos una 
revisión de las tarifas del taxi para el presente año 2022, ya que en los últimos ocho años no se 
han revisado. 

Aportamos informe como soporte a una solicitud de actualización de las tarifas a aplicar en el 
sector del taxi en el municipio de Santanyí para 2022. Se comparan los índices publicados por el 
INE desde el mes de diciembre del 2014 al mes de diciembre de 2021” 

I sol·licita que: 

“Se apruebe por parte del ayuntamiento de Santanyi la revisión de tarifes planteada en el 
informe técnico económico que se aporta”. 

2. Vist l’informe del TAG de contractació de l’Ajuntament de Santanyí en el qual conclou que 
“Es considera correcte la metodologia seguida per l’Associació de taxis i radiotaxis de Cala d’Or -
Santanyí a l’hora de determinar les tarifes a aplicar per dita associació durant l’any 2022 i 
següents, consistent en repercutir sobre les tarifes vigents des de l’any 2014 (tarifes 1 i 2 amb els 
seus corresponents subconceptes),l’increment mitjà de preus que han sofert les diferents classes 
de cost (segons el web de l’INE), entre els períodes desembre de 2014 a desembre de 2021, 
ponderat pel pes relatiu dels imports que de cadascunade les partides de despesa han siguts 
aportats per l’Associació de taxis i radiotaxis de Cala d’Or -Santanyí.” 

PROPÒS: 

1. Aprovar provisionalment la revisió de tarifes del servei públic de taxi, a proposta de 
l’Associació de taxis i ràdiotaxis de Cala d’Or - Santanyí, del municipi de Santanyí, per l’any 
2022 i següents, amb l’informe favorable dels serveis tècnics municipals de l’Ajuntament de 
Santanyí. Les noves tarifes, a aplicar durant el que resta d’any 2022, a partir de la seva 
aprovació definitiva, i fins que es produeixi una nova revisió de les mateixes, són les 
següents: 
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2. Remetre certificat de l’acord plenari de data 25 d’abril de 2022, d’aprovació provisional 
de la revisió de tarifes del servei públic de taxi del municipi de Santanyí, a la Comissió de 
preus de la Direcció General de Mobilitat i Transport Terrestre, de la Conselleria de 
Mobilitat i Habitatge, a fi i efecte de que emeti informe sobre dita revisió de preus i, a la 
vista de l’informe, s’acordarà el que correspongui. 

La proposta s’aprova per unanimitat de les persones assistents. 

 

B. Part de control 

 

1. Dació de compte dels acords de la Junta de Govern Local i de les resolucions de 
Batlia. 

El secretari manifesta que quan es va convocar el Ple, es va passar el llistat de resolucions i 
es va donar compte dels decrets de Batlia des del 23 de febrer de 2022 (2022/201) fins al 12 
d’abril de 2022 (2022/466). 

 

2. Precs i preguntes 

Precs i preguntes que presenta Suma-Candidatura Local per al ple del mes d’abril de 
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2022. 

1) El bar de Sa Residència de S’Alqueria Blanca està tancat des del passat Nadal. Per 
quins motius? Tornarà a obrir? 

La regidora Maria Monserrat contesta que això s’hauria de demanar a l’adjudicatari 
de l’explotació del bar. Que l’Ajuntament va requerir aquest mes d’abril a 
l’adjudicatari perquè presentàs una documentació i que estan a l’espera que la 
presenti i esperen que torni a obrir, però desconeixen perquè té tancat.  

2) En relació als informes de seguiment del subministrament d’aigua al municipi de 
Santanyí els darrers anys, vàrem poder accedir, dos mesos després d’haver-ho 
sol·licitat, als informes dels anys anteriors. Els agradaria saber per quin motiu es 
varen deixar de realitzar les avaluacions de les accions pendents del pla de 2015 dos 
anys després de la seva aprovació, deixant pendent el 88% del pla. 

La regidora Barbara Xamena contesta que no s’ha deixat d’avaluar i s’ha fet de 
manera interna des que tenen la tècnica de medi ambient, i tampoc queda el 88 % 
pendent sinó que queda un 23% d’accions sense iniciar la resta o estan en execució 
o executades.  

La batlessa manifesta que les accions sense iniciar es deu a que intervenen 
institucions supramunicipals.  

Jaume Amengual manifesta que l’empresa que en principi estava encarregada de fer 
les avaluacions es va aturar de fer-les i que aquest 23% que la batlessa diu que 
corresponen a institucions supramunicipals sí que n’hi ha que són competència 
municipal i que no s’han iniciat. Hi ha actuacions que ja figuraven al Pla de 2015 i 
que ara figuren al pla de 2021 ben iguals i que són competència municipal i són els 
deures pendents que ha deixat sense fer aquest govern municipal.  

La batlessa manifesta que les accions que no s’han fetes no depenen de 
l’Ajuntament, per exemple interconnexió amb les diferents xarxes que no s’ha fet 
perquè l’aigua no ha arribada, per tant esperam que arribi l’aigua o ens facin la 
dessaladora. I una vegada arribi aquesta aigua el 23 % quedarà completat.    

3) Seguim sense tenir notícies de quan estaran acabades les obres de l’edifici situat a 
s’Abeurador i quins usos tendrà. Si ens ho poguessin explicar. 

La Regidora Ricarda manifesta que espera que per juliol per Sant Jaume es pugui 
inaugurar. De totes maneres, que varen demanar una informació més actualitzada a 
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l’arquitecta tècnica d’aquest Ajuntament i els va contestar que les tasques que 
queden pendents de realitzar a s’Abeurador són diverses obres de remats finals, 
tant d’obres com d’instal·lacions com per exemple ajustar portes, i elements del fals 
sostre, acabar interior armari i instal·lació electricitat i fer un repàs final de totes 
aquestes feines, per tant, les obres estan pràcticament acabades i només falten 
aquests remats. Pel que fa a l’ús, ja està escrit al programa del PP que es pot 
consultar. És un lloc que els permetrà fer exposicions a més de tenir un lloc que 
podrà tenir una utilitat cultural, social i educativa també, perquè es podran fer 
tallers, conferències, lectures, i no es descarta poder fer qualque activitat de l’escola 
de música, escoles, ja que és una sala molt gran i quan els donin les claus els avisarà
per venir a veure aquesta sala. Creu que serà una construcció que es podrà aprofitar 
molt bé perquè és un edifici que està al centre del poble i tendrà un ús cultural 
important. És un lloc que implementarà el jove premi internacional de Santanyí 
Francisco Bernareggi d’arts visuals un lloc de referència a l’àmbit de les arts visuals 
promocionant els artistes més joves del terme, un nou espai per recollir actes 
culturals diversos.    

4) Vàrem rebre una sèrie de queixes de veïnats de Cala Santanyí en relació a la 
celebració d’una festa organitzada pel regidor de festes. Segons aquestes 
informacions, la música va estar molt forta fins a les 3.00 de la matinada i ens 
demanen si hi ha intencions d’organitzar festes en aquestes condicions al mateix 
indret. 

El regidor de festes Joan Gaspar, en primer lloc, vol manifestar la seva sorpresa per 
aquesta pregunta, que està mal formulada, perquè des de la regidoria de festes no 
s’ha fet cap festa i pensa que es refereix a una festa que es va fer a un local de Cala 
Santanyí del qual ell n’és copropietari. Pensa que no es va molestar ningú perquè no 
es va rebre cap queixa, ni per part de cap veïnat ni per part dels cossos i forces de 
seguretat de l’Estat i que pensa que cap de les maneres ni ell ni el grup que el Sr. 
Amengual  representa està al costat dels joves d’aquest poble. Que du una acta de 
25 de febrer de l’any 2020 de la sessió plenària, on el seu grup va presentar una 
moció on deia que diverses festes que són importades d’altres llocs tenguin el 
suport i finançament de l’Ajuntament de Santanyí i a més quan reparteixen els 
programes de festes als casillers, que els han de buidar dels programes de l’any 
passat. Manifesta també que pensa que no hi ha cap veïnat de Cala Santanyí que 
s’hagi dirigir a ell ni  al seu grup per queixar-se, perquè quan de vegades ve qualque 
persona i li han d’explicar qui és el Sr. Amengual els consta moltíssim perquè els 
diuen que és el cap de SUMA, i els demanen si SUMA és un supermercat. Tant l’equip 
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de govern com la Regidoria de Festes estan al costat de tots els joves, de tots els 
pares i de totes les mares, que venen aquí i els diuen lo contents que estan que es 
facin festes i els seus fills no hagin d’anar a Palma o altres indrets i no hagin 
d’agafar el cotxe, amb els perill que això suposa. Així que la resposta a la pregunta 
és clara, tant des de la Regidoria de festes d’aquest Ajuntament, com des de l’Hostal 
Platja de Cala Santanyí, estam al costat dels joves i al costat dels pares i faran totes 
les festes que puguin sempre respectant la millor manera possible el descans de tots 
els residents i els visitants.  

Jaume Amengual manifesta que el regidor de festes ha fet moltíssimes suposicions i 
que ha faltat el respecte al seu grup SUMA i si qualque persona els demana qui són
pot dir que són una força política que no són del PP i que són gent d’aquest municipi 
que té 5 regidors. Que no ha entès això de la moció a què ha fet referència perquè la 
moció deia més bé el contrari, ja que donava la benvinguda a totes les festes.  

La batlessa manifesta que s’hauria de respectar la part personal dels regidors i 
considera que aquesta pregunta s’ha fet amb mala intenció.  

Joan Gaspar manifesta que vol que consti en acta que demana perdó tant al 
portaveu de SUMA com al seu grup si en qualque moment s’han ofès per les seves 
paraules.   

5) Tenim constància que l’Oficina Anticorrupció ha fet una sèrie de requeriments a 
aquest ajuntament. Ens agradaria saber en quina situació es troba aquest tema. 

La batlessa manifesta que tots els requeriments realitzats per aquesta Oficina han 
estat contestats en temps i forma.  

6) En els darrers mesos s’ha posat de manifest que, com a regidors, tenim moltes 
dificultats a l’hora d’obtenir certa informació d’aquest ajuntament. No se’ns permet 
còpia de documents que ens són d’utilitat. Se’ns contesten les peticions d’accedir a 
informació rellevant després de mesos d’haver-ho sol·licitat. Feim un prec per 
intentar corregir aquesta situació. 

La batlessa manifesta que es fa el possible amb els mitjans que té l’Ajuntament, i 
s’ha de tenir en compte també el problema del SIMPLIFICA que ara de moment 
provoca un retard en la gestió administrativa, però poc a poc s’arreglarà. 

Jaume Amengual manifesta que s’hauria de ser més diligents quan es demana 
documentació que tampoc es permet fer còpies.  
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La batlessa manifesta que hi ha documents que no es poden treure de l’Ajuntament, 
però que intentaran millorar-ho.   

 

7) Pregam que siguin contestades les preguntes de les plenàries anteriors pendents de 
contestar. 

La batlessa manifesta que només hi ha una pregunta que va quedar pendent, que 
ara la regidora de medi ambient li contestarà.  

Barbara Xamena manifesta que es varen repartir diferents compostadores a les 
escoles de s’Alqueria Blanca, Calonge, Bisbe Verger, IES Santanyí, Cala d’Or i l’escola 
Blai Bonet. A l’escola des Llombards no han estat interessats a participar-hi. 

 

8) Per la portaveu del   PSIB-PSOE, sra. Vega fa un pregunta respecte a si a l’escoleta de 
Cala d’Or s’admeten bebès. 

La regidora d’escoletes Barbara Xamena manifesta que a la pròxima plenària li 
contestarà.   

 

 

I sense que hi hagi més assumptes per tractar, la batlessa aixeca la sessió quan són les 
12:15 h, de la qual com a secretari estenc aquesta acta. 


